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КАРТОП КЕТТІ
ҚЫМБАТТАП...

АҚ ҚАР ҮСТІНДЕ
АЛТЫН ШАҢҒЫ

Елімізде картоп бағасы 
қымбаттады. Соңғы аптада 
өндірушілер ұсынған картоп баға-
сы 170-тен 270 теңгеге дейін өсті. 
Ал Алматы мен Астанада бір келі 
картоп 455-500 теңгеге сатылып 
жатыр.

Осы қыстың басты додасы қысқы 
Азия ойындарына да  санаулы 
күндер қалды. Ұлттық құрамамыз 
соңғы дайындықтарын пысықтап 
жатыр. Бірқатар спорт түрлерімен 
қоса, шаңғы спортынан да топ 
жаруға мүмкіндік бар секілді. 
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АЗАМАТТАР МҮДДЕСІНЕ 
ДЕН ҚОЮ МАҢЫЗДЫ

ПРЕЗИДЕНТ ҰҚК ТӨРАҒАСЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

ӨЗЕКТІ

Президентке әділет органдары қызметінің 
негізгі бағыттары, сондай-ақ Мемлекет басшы-
сы ның «�ділетті Қазақстан: заң мен тәртіп, 
эко номикалық �сім, қоғамдық оптимизм» 
атты Жолдауын жүзеге асыру аясында бел гі-
ленген министрліктің мақсаттары мен мін дет-
тері ж�нінде баяндалды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа нормативтік ак-
ті лер әзірлеу қызметінің сапасын арттыру, заң 

үстем дігін қамтамасыз ету және әділетті әрі 
қауіпсіз қоғам қалыптастыру бойынша ат-
қарылып жатқан жұмыстар туралы мәлімет 
берілді.

Мемлекет басшысы құқықтық жүйені ны-
ғайту үдерісінде азаматтардың құқы мен мүд-
десіне ден қоюдың маңызын атап �тті.

Кездесу соңында Президент бірқатар тап-
сырма берді.

Президентке ведомствоның алдағы кезеңге 
ар н алған жоспары, сын-қатерлерді ескере оты-
рып ұлттық қауіпсіздікті қамтамасыз ету бойын-
 ша қабылданып жатқан шешімдері тура лы 
баяндалды.

ҰҚК т�рағасы ұлттық қауіпсіздік орган да-
рын перспективті дамыту бағытында жүзеге 
асы  рылып жатқан шаралар, жедел қызметтік 
іс-қимылды ұйымдастыру және оның құры лы-
мын жетілдіру ж�нінде мәлімет берді.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа арнайы қызметті 
кадр лық және техникалық тұрғыдан нығайту, 
нормативтік-құқықтық базаны жаңғырту, 

сондай-ақ Ұлттық қауіпсіздік комитетіндегі 
үдерістерді оңтайландыру мен цифрландыру 
жұмыстары жайында айтылды.

Сонымен қатар Мемлекет басшысына ха-
лық аралық терроризмге және діни экстре-
мизм ге, ұйымдасқан қылмысқа, есірткі биз не-
сіне қарсы тұру, киберқауіпсіздікті қамтамасыз 
ету, мемлекеттік шекараны қорғау және күзе-
ту салаларындағы жағдай туралы ақпарат 
берілді.

Кездесу соңында Президент ұлттық қауіп-
сіздік органдары қызметінің негізгі бағыттары 
бойынша бірқатар тапсырма берді.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Әділет министрі Ерлан 
Сәрсембаевты қабылдады.

Мемлекет басшысы Ұлттық қауіпсіздік комитетінің төрағасы Ермек 
Сағымбаевты қабылдады.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев белгілі жазушы Төлен Әбдікке жеделхат 
жолдады.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанның 
Халық жазушысы, драматург, қоғам қайраткері Т�лен �бдікке 
«Егемен Қазақстан» газетінде жарияланған сұхбатына орай 
жеделхат жолдады.

– «Егемен Қазақстан» газетіне берген сұхбатыңызды 
мұқият оқып шықтым. 5зекті ой-тол  ғамдарыңыз арқылы ұлт 
руханияты үшін құнды дүниелер айтылған. Т�л әдебиетіміздің 
даму к�кжиегіне қатысты сын-пікірлеріңіз бен жас буынға 
қарата айтқан ақыл-кеңестеріңіз орынды деп санаймын. Шын 
мәнінде, жаһанды жайлаған қазіргідей құбылмалы заманда 
жазу шылар қауымы к�ркем туындылары арқылы әділдік, 
жақсылық және адамдық құнды лық тарын кеңінен дәріптегені 
ж�н. Бұл еліміздің келешегі үшін �те маңызды. Қаламыңыз 
қарым ды болсын! Сізге мықты денсаулық, бақ-береке және 
толайым табыс тілеймін! – делінген жеделхатта.

САЛАНЫҢ ЖАЙЫ

Электр энергетикасы саласында кезекті реформа жүріп жатыр. 
Еліміз бойынша 100-ден көп делдал компания жабылды. Энергиямен 
жабдықтаушы ұйымдар жаппай таратылды. Алайда электр қуатына 
жолай үстемеақысын қосып, үлесін асап келген өнімсіз делдалдар 
нарықтан кеткенімен, ел күткендей, сарапшылар айтқандай, электр 
құны сол бойы арзандамады. Керісінше, қарапайым қазақстандықтар 
тарифтердің күрт көтерілгеніне шағымданады. Сонда бұл реформа не 
үшін қажет болды?

Бүкіл әлемдеٶтұқымменٶқамтамасыз ету – мемлекеттің азық-түлік 
қауіпсіздігін сақтаудағы маңызды стратегиялық міндеті. Бірақ Қазақстан 
тәуелсіздік алғалы, өкінішке қарай, ауыл шаруа шылығы өнімдерінің 
тұқымын импорттаушы ел болып қалып отыр. Бұл мәселеге осыдан 
екі жыл бұрын Мемлекет басшысының өзі назар аударып, нақты 
тапсырмалар берген болатын. Ендеше содан бері не өзгерді? Ұлттық 
аграрлық ғылыми-білім беру орталығының (ҰАҒББО) трансформациясы 
не берді? Бұған дейінгі проблемалар қалай шешімін табуда?
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МӘСЕЛЕ

ТҰҚЫМТҰҚЫМ 
ШАРУАШЫЛЫҒЫНДАҒЫ

ТҮЙТКІЛТҮЙТКІЛ
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АҚПАРАТ

ТАСҚЫН ҚАУПІ ТАҒЫ ТУМАСЫН
Батыс Қазақстан облысында көктемгі су тасқыны кезеңі-
не дайындық барысы пысықталды. Облыс әкімі Нариман 
Төреғалиев салаға жауапты мамандарды жинап, кеңейтілген 
кеңес өткізді. Облыс әкімі Нариман Төреғалиев алдағы су 
тасқыны кезеңі Мемлекет басшысының тікелей бақылауын-
да екенін атап өтті. 

Палата Т�рағасы сенаторлар халықпен кездесу-
лерде к�терілген �зекті проблемаларды депутаттық 
сауалдарға арқау етіп, оларды шешуге белсенді 
атсалысу керек екенін атап �тті.

«Жергілікті тұрғындармен кездесулерде аза-
мат тарымыз �здерін алаңдатқан �зекті мәселелерді 
к�терді. �ңірлердің мүддесін қорғайтын палатаның 
депутаттары ретінде сенаторлар аймақтарды да-
мыту мәселесіне ерекше мән беруі қажет. Сол 
се беп ті алдағы уақытта іссапарлардың нәтижесі 
бойын ша маңызды депутаттық сауалдар жария ла-
нып, азаматтардың ұсыныстары палатаның заң 
шы ғару қызметінде ескеріледі деп сенемін», – деді 
Мәулен (шімбаев.

Сонымен қатар Бюро отырысында осы аптада 
�т кізілетін іс-шаралар талқыланды. Бұл аптада 
ЕАЭО-ның ішкі шекарасында шекаралық �ткізу 
пункт терін реконструкциялау және салуға, салық-
тық және кедендік ақпараттық жүйелерге, азамат-

тар ды әртүрлі ауыл шаруашылығы дақылдарын 
�сіру ге үйрету үшін орталықтар құру және олардың 
жұ мыс істеуіне қатысты мәселелер бойынша мүд-
делі мемлекеттік органдармен кездесулер жос пар-
ланған. Сондай-ақ денсаулық сақтау жүйесін 
циф рландыру және медициналық сақтандыруды 
дамыту мәселелеріне арналған Сенат комитетінің 
кеңей тілген отырысы �теді.

Отырыс кезінде Бюро мүшелері Палатаның 
ал дағы бейсенбіде болатын отырысының күн тәр-
тібіне «Қазақстан Республикасының кейбір заң-
намалық актілеріне мәдениет, білім беру және 
тә лімгерлік мәселелері бойынша �згерістер мен 
то лықтырулар енгізу туралы» заңды шығарды. 
Бұл заң ның нормалары мемлекеттік тілді қолдану 
ая сын кеңейту, оның мәртебесін нығайту, 
бала құ қықтарын қорғау және білім беру сала-
сын дағы ұлт тық заңнаманы одан әрі жетілдіруге 
арналған.

Жалпы, Батыс Қазақстан облысында 
су тасқынына дайындық жұмыстары жаз 
айын да басталған болатын. Себебі 2024 
жылдың к�ктемі Батыс жұрты үшін ауыр 
бол ды. Қаншама үй, саяжай бірлестіктері 
су ға кетіп, халықты біраз әбігерге салған 
бо латын. Мұндай жағдай қайталанбас 
үшін жергілікті билік 2025 жылдың к�к-
те міне дайындықты ерте бастады. Ол 
үшін суға кетеді-ау деген қауіпті аумақтар 
анық талып, су тасқынының алдын алу-
дың Жол картасы жасақталды.  

Батыс тағы суға кете ме? Қазір елдің 
к� кейінде осы сұрақ. Сұрамағанда қайт-
сін, 2024 жылдың к�ктемінде суға кетіп, 
дү ние-мүлкі бүлініп, үйсіз-күйсіз эва-
пункт ті жарты жылға дейін паналағанын 
жер гілікті халық әлі ұмыта қойған жоқ. 
2024 жылдың к�ктемінде облыс бойын-
ша 5 927 үйге су кірді. �ңірде табиғи 
си пат тағы т�тенше жағдай жаряланды. 

Жа рамсыз деп танылған 2 828 үйдің ор-
нына 889 жаңа тұрғын үй салынды және 
1 939 тұрғын үй сатып алынды.

«Су тасқынының салдарын жою жұ-
мыстары 2024 жылы ойдағыдай аяқтал-
ды», – деп есеп берді облыс әкімдігі сол 
кезде. 

Бірақ әне-міне дегенше 2025-тің к�к-
те мінің басы қылқиып тұр. Қазгидро-
мет тің болжамы да к�ңілді күпті етіп 
отыр ғаны бар. 

– Биылғы қаңтар айында �ткен жыл-
дың осы кезеңімен салыстырғанда бір-
дей м�лшерде жауын-шашын жауды. 
Осы ның нәтижесінде Тасқала, Сырым, 
Б�р лі, Теректі, Бәйтерек және Орал қа-
ла сында жердің бетінде 2 см қалыңдықта 
мұз жабындысы пайда болды. Ауа райы 
күрт жылынып, жаңбыр мол жауатын 
бол са, наурыз айында бұл мұз жабын ды-
сы су тасқынына әкелуі мүмкін. Қазір 
біз қыс мезгілінің дәл ортасындамыз, 
ал    дағы ақпан және наурыз айларында 
түсетін жауын-шашынның, топырақтың 
бе тінде қалыптасқан мұз жамылғысын 
жә не күзгі топырақтың ылғалдануын 

ес кере отырып, Орал қаласы, Тасқала, 
Бәй терек, Теректі, Б�рлі, Шыңғырлау, 
Қа рат�бе, Сырым, Қазталов және Ақ-
жайық аудандарын су басу қаупі жоғары 
ау маққа жатқызамыз. Аталған аудандар 
к�к темгі су тасқыны кезеңіне дайын-
дық  ты күшейту қажет, – деді «Қазгид-
ро мет» РМК БҚО филиалы директоры 
Тілеген Шапанов кеңейтілген кеңесте 
с�йлеген с�зінде. 

БҚО-дағы ең ірі �зен – Жайық �зені. 
Об лыста Жайық �зенінің арнасында 
ор наласқан саяжайлар мен жағасында 
ор наласқан ауылдар �те к�п. Одан б�-
лек, қаланың дәл іргесінде Дерк�л, Ша-
ған �зендері айналып жатыр.

Қазір Жайық �зенінің бойы бекітіліп, 
су басу қаупі бар аумақтарға 102  шақы-
рым ды құрайтын 54 қорғаныс б�геттері 
тұрғызылған. Жаман айтпай жақсы жоқ, 
су тасқыны бола қалған жағдайда ха лық-
ты орналастыратын 219 орын әзірленіп 
қой ған. «Ол жерге шамамен 47 мың 
адам ды орналастыра аламыз» деп отыр 
ма мандар. Ал жан-жануарларды судан 
қор ғау үшін 200-ге жуық орын дайын 
тұр. БҚО-да қазір су басу қаупі бар де-
лін ген 186 елді мекеннің тізімі жасақ тал-
ған. 

«Т�теншеліктер қазір осы маңдағы 
ел ді мекендерді ерекше бақылауда ұстап 
отыр», – деп атап �тті БҚО ТЖД бастығы 
Руслан Қасыбаев. 

Биыл БҚО-да «БатысИрригация» 
де ген жаңа мекеме ашылды.  Бұл – к�к-
тем гі су тасқынына дайындық жұмыс-
та     рына қарсы шара атқаруы тиіс бірден-
бір орган. Себебі осы мекеме аймақтағы 
б� геттер мен қорғандарды түгендеумен 
ай налысады. Бір �кініштісі, облыста 
б� геттер мен су қоймалары мүлдем қа-
рау сыз қалған. Бұл туралы мамандар 
�з дері бірнеше рет айтты. Тіпті, кейбір 
б� геттер ешбір мекеменің баланыснда 
жоқ, иесі болмағасын оны ешкім күтіп 
ұс тамаған да. Соның кесірінен 2024 к�к-
темінде су бәрін шәйіп кеткен. Енді 
осын дай олқылық болмас үшін жоға ры-
дағы мекемені құрып отыр. 

– (бден тозған гидротехникалық 
ны сандарды ж�ндеу, иесіз қалған да ры-
ның құжатын жасау мәселесі �ткір тұр. 
Олқылықты жою үшін �ңірде жаңа кә-
сіп орын құрылды. Президент тапсырма-

сы бойынша біздің облыста «Батыс Ир-
ригация» мекемесі құрылды. Қазір он да 
19 адам жұмысқа қабылданды. «Ба тыс 
Ир ригацияның» теңгеріміне гид ро тех ни-
калық құрылымдар беріліп жатыр, – деп 
атап �тті БҚО Табиғи ресурстар және 
та биғат пайдалануды реттеу басқарма-
сы ның басшысы Марат Молдашев.  

Жоғарыда атап �ткендей, тәуелсіздік 
ал ғалы �ңірдегі б�геттер мен су қой ма-
ларының жай-күйіне ешкім бас қатыр-
м а ған. Соның салдарынан олар әбден 
то зып, су ұстамайтын халде, тіпті кейбірі 
жер мен-жексен болып тып-типыл бол-
ған. Енді былтырғы су тасқынынан са-
бақ алған �ңір атқамінерлері аймақтағы 
гидронысандарды түгендеп, ж�ндейтінін 
ж�ндеп, қайта салатынын қайта салып 
жа тыр. Мәселен, БҚО бойынша 50 гид-
ро нысан бар екен. Мұның ішінде 39 су 
қоймасы бар. Биыл Президент тап сыр-
масына сәйкес �ңірдегі гидронысандарды 
қалпына келтіру жұмыстары қарқынды 
жүруде. 

– Қазіргі уақытта 11 су қоймасын 
ре   констуркциялау үшін жобалық-сме-
талық құжаттары әзірленіп жатыр. 2024 
жылы Ақжайық ауданы Солянка �зе нін-
дегі Ақжайық су қоймасын және Б�-
кейор дасы ауданындағы Мұратсай су 
қой масын реконструкциялауға құжаттар 
әзір леу басталды. Жалпы құны 431,722 
млн теңгеге Теректі ауданындағы 9 су 
қой    масын реконструкциялауға жоба-
лық-сметалық құжаттама дайындалуда. 
2024 жылы «Демеу Қазақстан коры» 
корпоративтік қоры есебінен 2,9 млрд 

тең ге сомасына 19 қорғаныс б�геті қал-
пы на келтірілді, – дейді Марат Мол-
дашев.

�кінішке қарай, �ңірдегі су қой ма-
лары мен б�геттердің жағдайы мүшкіл. 
Ма мандар 20 гидронысан қанағаттанар-
лық сыз жағдайда деп отыр. 

– Мәселен, Ұзынк�л, Жана �мір, 
Ке мер, басқа да қанағаттанарлықсыз 
жағ дайдағы б�геттер 2025 жылы қатты 
су келсе бұзылып кетуі мүмкін. Сондай-
ақ Жайық �зені бойынша жағалауды 
шайып кету қаупі бар, жағалауды ны ғай-
ту жобаларын іске асыруға қаражат б�лу 
қа жет, – деп қорытындылады М.Мол-
дашев.

Батыс Қазақстан облысының әкімі 
На риман Т�реғалиев су қоймалары мен 
то ғандардың жағдайын бақылау, тасқын 
су ды �ткізуді қамтамасыз ететін арна-
лар ды, каналдарды, арықтарды тазалау-
ды, сонымен қатар су тасқынын жоюға 
ар налған күш пен құралдардың, қор ға-
ныс б�геттерінің дайындығын қам та ма-
сыз етуді тапсырды.

 «К�ктемге барынша дайын болуы-
мыз керек. Су тасқынының алдын алу 
ша раларын сапалы жүргізуіміз маңызды. 
Қа ла, аудан әкімдері және тиісті меке-
ме лердің осы жұмыстарды күшейтуін 
тап сырамын», – деді облыс әкімі Нари-
ман Т�реғалиев. 

БҚО-дағы су тасқыны қаупі туралы 
ал ғашқы ақпаратты Қазгидромет �кіл-
дері ақпан айының басында береді. Қазір 
ма мандар Ресейдегі әріптестерімен ты-
ғыз байланыста отырғандарын айтады.

ДЕПУТАТТАРДЫҢ ӨҢІРЛЕРДЕГІ 
КЕЗДЕСУЛЕРІ 
ҚОРЫТЫНДЫЛАНДЫ
Сенат Спикері Мәулен Әшімбаевтың төрағалығымен палата бюросының 
отырысы өтті. Онда сенаторлар 23 қаңтарда болатын Сенат отырысының 
күн тәртібін бекітті. Сондай-ақ депутаттардың желтоқсан, қаңтар айларын-
да ұйымдастырылған өңірлерге сапарлары кезіндегі жергілікті тұрғын-
дармен кездесулері қорытындыланды.

Жанат 
ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ӘДЕБИЕТ ПЕН ӨНЕР 
ҚАЙРАТКЕРЛЕРІНЕ МЕМЛЕКЕТТІК 
СТИПЕНДИЯ ТАБЫСТАЛДЫ
Қазақстан Республикасының Мемлекеттік кеңесшісі Ерлан Қарин 

белгілі мәдениет және өнер қайраткерлеріне мәдениет саласындағы 
мемлекеттік стипендияны табыс етті. Мемлекеттік стипендия әдебиет пен 
өнер саласындағы  75 адамға берілді.

Жыл сайын тағайындалатын 
бұл стипендия – мемлекеттің мә-
дениет және �нер қай раткер ле-
ріне, шығармашылық қызмет-
кер леріне және жас дарындарға 
қол дауы мен қамқорлығының 
ай ғағы. Сондай-ақ олардың ұлт 
мә дениетін �ркендетіп, әлемге 
та нытуға қосқан елеулі үлесіне 
к�р сетілген құрмет. Аталмыш 
сый лыққа ие болған әнші Қайрат 
Байбосынов бұл сыйлықтың �нер 
адамдарына деген мемлекеттің 
зор қолдауы мен құрметі екенін 
жет кізді. «Мемлекетіміз қашанда 
әде биет пен �нер қайраткерлеріне 
қол дауын аяған емес. Осы уақыт-
қа дейін қал-қадерімізше елге 
ең бек еттік, �нерімізді халыққа 
ар надық. Міне, бұл сыйлық со-
ның жемісі деп ойлаймын», – дей-

ді �нер иесі. Ал сыншы, жазушы 
Амангелді Кеңшілік болса, бұл 
құрметтің �нер мен әдебиетті 
дамытуда үлесі зор екенін айтады. 

«Мемлекетіміз жыл сайын түрлі 
мәдени іс-шаралар �ткізіп, �нер 
мен әдебиет саласына айрықша 
к�ңіл б�луде. Қаламгерлердің 

кі та бын шығарып, олардың қа-
ла м а қысын беріп, жаңа туынды 
ту дыруына ынталандырады», – 
дей ді ол.

Мемлекеттік стипендия Аса-
нәлі (шімов, Ілия Жақанов, Би-
бігүл Т�легенова, Нұрғали Нүсіп-
жан, Меруерт �текешова, Дулат 
Иса беков, Т�лен (бдік, Юрий 
Ара вин, Сержан Шәкірат, Аман-
дос Ақанаев, Татьяна Тарская, 
Гүл вер Разиева секілді әдебиет 
пен �нер майталмандарына та-
быс талды.

Сонымен қатар Канн халық-
аралық фестивалінің лауреаты 
Самал Есләмоваға, балерина Та-
тья на Тенге, опера солисі Мақ сат 
Са матовқа және �зге де жас да-
рын дарға мемлекеттік қолдау 
к�р сетілді.

Жалпы, стипендия иегерлері 
мемлекеттің қаржылай қолдауы 
арқасында шығармашылықпен 
алаңсыз айналысуға мүмкіндік 
алады.  Бұл стипендия еліміздегі 
мә дениет және �нер саласының 
дамуына ықпал етіп қана қоймай, 
тың идеялар мен жобалардың іске 
асуына септігін тигізері с�зсіз.

Наурызбек САРША
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БАҒДАР

Алматы облысының әкімі Марат 
Сұлтанғазиевтің айтуынша, былтыр 
�ңірде нақты экономика саласында 
23 жоба жүзеге асырылып, 8 мың 
жұмыс орны ашылды. Сондай-ақ 
19,4 мың орынға арналған 18 мек-
теп, 47 жаңа денсаулық сақтау 
нысаны салынды. Осылайша, 
«AMANAT» партиясының «Халық-
пен бірге!» сайлауалды бағдарламасы 
азаматтардың �зекті мәселелерін 
шешуге және облыстың тұрақты 
дамуына бағытталғанын к�рсетті.  

«Жер аманаты» партиялық 
жобасы аясында былтыр 420 мың 
гектардан астам пайдаланылмай 
жатқан ауыл шаруашылығы жерлері 
анықталса, оның 90 мың гектары 
мемлекет меншігіне қайтарылды. 
Ал «Ауыл аманаты» жобасы бойын-
ша соңғы екі жылда 1 200-ден астам 
адам жеңілдетілген несие алды», – 
деді ол.  

Алматы облыстық мәслиха-
тындағы «AMANAT» партиясы 
фракциясының жетекшісі Ләззат 
Тұрлашов мәслихат депутаттарының 
жұмысы туралы айтты. 2024 жылы 

халық қалаулылары сайлауалды 
бағдарлама нысандарына 220-дан 
астам рейд жүргізіп, 450-ге жуық 
депутаттық сауал жолдады. Сонымен 
бірге оның айтуынша, сайлауалды 
бағдарламаның кей тармақтарының 
орындалмау себебі – қаржының 
жеткіліксіздігі мен кейбір мердігер-
лердің жауапсыздығы.  

Комитет т�рағасының орын-
басары Майра Айсина сайлауалды 
бағдарламаның әрбір негізгі 
нысанына қойылған партиялық 
бақылау бекеттерінің маңызды-
лығын атап �тті. Оның айтуынша, 
амбулаториялар немесе мектептер 
салу сияқты тапсырмаларды 
орындаудағы кідірістер кейде нақты 
себептермен байланысты болғаны-
мен, мұндай жағдайлар сирек 
кездеседі.  

«Меніңше, мәселе себептерде 
емес, нақты жауапты адамдарда, 
мәслихат депутаттарында. Барлық 
мәслихаттарда біздің партиялық 
фракциялар басымдыққа ие, сон-
дықтан кез келген мәселелерді жедел 
шешуге және жергілікті бюджеттен 
қаражат б�луге мүмкін дік тері бар. 
Жауапты қызметтерге кіріспес бұрын, 
олар �здеріне «Мен не үшін партияға 
кірдім, не үшін депутат болдым?» 
деген сұрақтарды қоюы керек. Ешкім 
оларды жауап кершілік алуға 
мәжбүрлеген жоқ!» – деді ол.  

Сонымен қатар мерзімінде 
салынбаған немесе ж�нделмеген 
мектептер, емханалар, спорт 
кешендері және жолдар тізімі 
жасалған. Мәжіліс депутаты, 
Комитет т�рағасы Павел Казанцев-
тің айтуынша, жоспарлаудағы 
қателіктер к�птеген нысандардың 
қаржыландырылмауына әкелген. 
Ал мәслихаттар кез келген �зекті 
мәселелер бойынша нақты 
шешімдер қабылдауға қабілетті.  

«Нысандардағы туындаған 
мәсе лелер мемлекеттік органдар-
дың, тапсырыс берушілердің және 
мердігерлердің қатысуымен сұрау 
салу, ресми хаттар және жиналыстар 
арқылы жедел қаралуға тиіс. Алайда 
қазіргі жағдай ондай емес. Кейбір 
депутаттар �здеріне бекітілген 
нысандарға мүлдем бармайды, 
жұмыстардың барысына қызығу-
шылық танытпайды, кейде тіпті 
қай нысанның бақылауға алынғанын 
білмейді», – деді ол.  

Отырыстың қорытындысы 
бойынша Комитет мүшелері облыс-
тық және аудандық мәслихат 
депутаттарының сайлауалды бағ-
дар ламаның жекелеген тармақтарын 
сақтамағаны және оларды жүзеге 
асыруға жеткілікті бақылау жүргізбе-
гені үшін партиялық жауапкер-
шілігін қарастыру туралы шешім 
қабылдады.  

МӘСЛИХАТ ДЕПУТАТТАРЫ 
ЖҰМЫСЫН ЖАНДАНДЫРУҒА ТИІС
Былтыр Алматы облы-
сында 950 мың шаршы 
метрден астам тұрғын үй 
салынып, 17 ауыл газбен 
қамтамасыз етілді. Сон-
дай-ақ 700 шақырымға 
жуық жол жөнделді 
және басқа да маңызды 
жұмыс тар атқарылды. 
Өңірде партияның сай-
лауалды уәделерінің 
жүзеге асырылу тиімділігі 
Қонаев қаласында өткен 
«AMANAT» партиялық 
бақылау комитетінің 
көшпелі отырысында 
талқыланды. Сонымен 
қатар партия өкілдері 
сайлауалды бағдарлама 
аясында салынып жатқан 
әлеуметтік нысандардың 
құрылысымен танысты. 

Жуырда депутаттардың �ңірлерге сапарлары 
барысында мәжілісмен, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Нұрсұлтан Байтілесов 
Түркістан қаласының тұрғындарымен кездесті. 
Farab кітапханасының ұжымымен әңгімелесу 
барысында халық қалаулысы кітапхана ісі сала-
сындағы мамандардың, заманауи нысандардың 
жетіспеушілігіне және кітапханаларды жаңғырту 
қажеттілігіне назар аударды. Сондай-ақ ол шамамен 
бір жыл бұрын Шымкенттен Түркістанға к�шірілген 
Ы.Алтынсарин атындағы балалар кітапханасы 
мәселесіне жеке тоқталды. 

«Мұндай мәдени мұра балаларға қолжетімді 
болуға тиіс. Кітапхананың �з ғимараты болуы 
керек. Ы.Алтынсарин атындағы балалар 
кітапханасын орналастыру мәселесі барлық тиісті 
мемлекеттік органдар тарапынан ойластырылған 
іс-қимыл мен үйлесімді шешімді талап етеді. 
Кітапхананы к�шіру – күрделі процесс. Бұл 
қадамға Мәдениет және ақпарат министрлігі 
тарапынан да тиісті назар аударылуы керек. 
Қолайлы нысан табу мәселесін шешуде де белсенді 
к�зқарас қажет. Бірлескен күш-жігер арқылы әр 
кітаптың �з оқырманын табуын және балалардың 
білім беру ресурстарына толық к�лемде қол 
жеткізуін қамтамасыз ете аламыз», – деді депутат.

Сонымен қатар депутат елімізде 3 мыңнан 
астам кітапхана бар екенін, алайда олардың 

дамуына жауапты ресми органда тек екі маман 
жұмыс істейтінін атап �тті.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
балалар әдебиеті мен кітапханаларды қолдау 
мәселелерін бірнеше рет к�терді. Ол ұлттық мүддеге 
сай келетін кітаптарды к�птеп басып шығарудың 
маңызына назар аударып, кітапханалар мәдени 
даму мен білім беру орнына айналуы керек екенін 
атап �тті. Бұл жерде депутаттық корпустың ғана 
емес, ең алдымен, мемлекеттік органдардың мін-
деті – саланы қаржыландырудың тиісті деңгейін 
қамтамасыз ету», – деді Нұрсұлтан Байтілесов.

Айта кетейік, «AMANAT» партиясы Президенттің 
отандық әдебиетке деген қызығушылықты арттыру, 
адамдарды оқуға ынталандыру және қазақстандық 
авторлар мен кітап шығарушыларды қолдау 
мәселелеріне қатысты тапсырмаларын жүйелі 
түрде жүзеге асырып келеді. Мәселен, бір жылдан 
астам уақыт бойы «Кітап-AMANAT» партиялық 
жобасы іске асырылуда. 2024 жылы жоба аясында 
ел аумағында 23 кітап орталығы ашылып, онда 
кітаптар қол жетімді бағада сатылуда. Бұл 
орталықтарда отандық әдеби туындылар ғана 
емес, сонымен қатар әлемдік бестселлерлер де 
бар. Сонымен қатар кітап орталықтары мәдени-
ағарту іс-шараларының алаңына айналды: бір 
жылда 550-ден астам іс-шара �ткізіліп, оған 
13 мыңнан астам адам келді.

БАЛАЛАР КІТАПХАНАСЫНЫҢ 
ЖАЙ-КҮЙІ АЙТЫЛДЫ
Түркістан қаласында балаларға арналған 200 мыңнан астам 
кітап бүлдіршіндерге қолжетімді болудың орнына Farab ғылы-
ми-әмбебап кітапханасының жертөлесінде сақталып тұр.

Олай дейтін себебіміз, қазір Қазақ-
стандағы жылу желілерінің жартысынан 
к�п б�лігі ескірген. Дәлірек айтсақ, елде 
жалпы саны 13 мың шақырым жылу 
желісі бар болса, оның 7 мың шақырым 
желісінің тозығы жеткен. Бұл дегеніміз –  
Қазақстандағы жылу желілерінің 53 
пайыздан астамы ескірген деген с�з. Тозу 
деңгейінің �суі түрлі апаттар мен жылу 
шығындарының к�беюіне әкеліп соғуы 
мүмкін.

Еліміз бойынша жылу желілерінің 
жоғары тозу деңгейі байқалатын �ңірлердің 
қатарында Павлодар, Ақмола, Солтүстік 
Қазақстан, Қостанай, Маңғыстау және 
Қарағанды облысы бар. Былтыр Iнеркәсіп 
және құрылыс министрі Қанат Шарлапаев 
Үкімет отырысында 2030 жылға дейін 
жылу желілерінің тозу деңгейін 43 пайызға 
дейін т�мендетуге тиіс екенін, ал бұл 
мақсатқа қол жеткізу үшін жыл сайын 
шамамен 350 шақырым жылу желілерін 
ж�ндеу қажет екенін атап �ткен еді. Ал 
жоспарға сәйкес ж�ндеу жұмыстарын 
сәтті жүргізу үшін жылына шамамен 
250 млрд теңге қажет. Министрдің де-
регінше, былтыр жылу желілерін жаңғырту 
үшін 128 млрд теңге қарастыр ылған. Биыл 
да энергетикалық коммунал дық желілерді 
жаңғыртуға бағытталған жобаларды іске 
асыру жоспарланып отыр. «Энергетикалық 
және коммуналдық секторларды жаңғырту» 
жобасы аясында еліміздегі коммуналдық 
желілерді жаңғырту үшін 7 трлн теңгеге 
жуық қаржы б�лінеді. Сондай-ақ жобада 
к�зделген тағы бір мәселе – желілерді 
жаңғырту жұмыстары кезінде ең алдымен 

тозу деңгейінің 65 пайызынан асатын 
�ңірлер назарға алынады. Жоба аясында 
еліміздегі 86 мың шақырым желіні 
жаңғырту жоспары алға қойылған.

ЖЫЛЫТУ МАУСЫМЫ: 
САҚТАНСАҢ –  САҚТАЙДЫ

Жылу желілерінің 
тиімділігі еліміздің әлеу-
меттік-экономикалық 
дамуы мен экономи-
калық тұрақтылығын 
қамтамасыз етуде 
маңызды орынға ие 
бірден-бір фактор. Де-
сек те, әзірге аталған 
тақырып төңірегінде әлі 
күнге дейін түйіні тарқа-
тылмаған мәселелер 
жоқ емес.

Алматы қаласының әкімдігі биыл да 
жылу және электрмен жабдықтау желілерін 
ауқымды жаңғырту жұмыстары жос-
парланғанын жеткізді. Қала әкімдігінің 

т�мендеп, 54,1 пайыз болса, электрмен 
жабдықтау желілерінің тозуы 1,7 пайызға 
азайып, 63,3 пайызға жетеді», – дейді 
Алматы қаласының әкімдігі. 

Алматыда былтыр аяқталған жұмысқа 
назар салып қарасақ, 2024 жылы қалада 
20 шақырым жылумен жабдықтау желілері, 
220 шақырым электрмен жабдықтау 
желілері жаңартылып, 85 қазандық қайта 
құрылды. Қала әкімдігінің мәліметінше, 
ж�ндеу жұмыстары тұрғындарға қолай-
сыздық тудырмау мақсатында жылыту-
аралық кезеңде жүргізілген. Мәселен, 
Алматы қаласының Медеу ауданында 
1986 жылы т�селген құбырларды ауыстыру 
жұмыстары соңына жетсе, Құрманғазы 
к�шесінде ұзындығы 305 метр учаске 
жаңартылған. Онымен қоса т�рт нысан 
мен бес к�пқабатты үй жылумен қамта-
масыз етілді.

«Алматы жылу желілері» ЖШС 
техникалық директоры Темірхан Pлжан 
қалада былтыр 20 шақырым жылу желісін 
жаңғырту жоспарлсанса, биыл бұдан 
да жоғары к�рсеткішті қамтитынын, 
сондай-ақ жаңа желілердің қызмет ету 
мерзімі 30 жылдан басталатынын 
жеткізді.

Қалада �ткен жылдың қазан айында 
басталған жылыту маусымы қазір штаттық 
режимде �тіп жатыр. Жылыту жүйесіне 
8 863 к�пқабатты тұрғын үй, 404 білім 
беру және 128 денсаулық сақтау нысаны 
қосылған.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Ал алып шаһар Алматыда жылу қуаты 
жеткілікті ме? Биыл жылу желісінің тозу 
деңгейін т�мендету үшін қандай жобаларды 
іске асыру жоспарланған? Қазір 
мегаполисте жылу желісінің тозуы 57 
пайыздан жоғары к�рсеткішті құрайды. 
Бұл жылу мәселесі жыл сайын шаһар 
тұрғындары үшін �зекті тақырыпқа 
айналатынын к�рсетеді. 

дерегіне сүйенсек, 2025 жылы 40 шақырым 
жылумен және 240 шақырым электрмен 
жабдықтау желілерін жаңғырту, сонымен 
қатар 21 қазандықты қайта жаңарту ісі 
к�зделген. Pкімдік �кілдері қабылданған 
шаралар инфрақұрылымның тозуын 
едәуір т�мендетуге мүмкіндік беретінін 
алға тартты. «2024-2025 жылдары жылумен 
жабдықтау желілерінің тозуы 3,8 пайызға 

Алматыда былтыр аяқталған 
жұмысқа назар салып қарасақ, 
2024 жылы қалада 20 шақырым 
жылумен жабдықтау желілері, 
220 шақырым электрмен 
жабдықтау желілері жаңартылып, 
85 қазандық қайта құрылды.
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ӨЗЕКТІ

Айхан ШӘРІП

ЭЖҰ ОРНЫН АЭК БАСТЫ

Ұлттық экономика министрлігінің 
Табиғи монополияларды реттеу комитеті 
елді электрмен жабдықтауды бұдан былай 
лицензияланған энергия беруші ұйымдар 
жүзеге асыратынын жариялады.

«Энергиямен жабдықтаудың ашықты-
ғын, сенімділігін арттыру үшін былтырдан 
реформа жүргізілді. Нәтижесінде, рет-
тел мейтін энергиямен жабдықтаушы 
ұйым дар (ЭЖҰ) қызметін тоқтатты. 2024 
жылғы 8 шілдеде Президент «Жылу энер-
ге тикасы туралы» және оған ілеспе заңдарға 
қол қойды. Оған сәйкес 2025 жылдан 
бас тап, б/лшек тұтынушыларды электрмен 
жабдықтау функцияларын енді жаңа заң-
ның біліктілік талаптарына сәйкес келе-
тін аймақтық электржелілік компания лар 
(АЭК) ғана орындайтын болады», – деп 
хабарлады ведомство.  

Реформаны жүзеге асыру аясында 
Та биғи монополияларды реттеу комитетінің 
аумақтық департаменттері біліктілік 
талаптарына сәйкес келетін тек 21 АЭК-
ке лицензия берді. Тиісінше, 2025 жылғы 
1 қаң тардан бастап, тұтынушыларды 
электр энергиясымен жабдықтауды келесі 
АЭК-тер ғана жүзеге асырады: Қарағанды 
облысында – «Қарағанды Жарық» ЖШС 
мен «Қарағанды /ңірлік энергетикалық 
компаниясы» ЖШС. Ақт/бе облысында – 

«Энергожүйе» ЖШС. Қостанай облы-
с ында – «ЭПК-Atica» ЖШС мен «ЭПК-for-
fait» ЖШС. Павлодар облысында – Гор-
электросеть» ЖШС мен «Павлодар АЭК» 
АҚ. Жетісу облысында – «Талдықорған 
акционерлік к/ліктік электржелілік ком-
паниясы» АҚ. Ұлытау облысында – «Жез-
қаз ған-электр желісін тарату компаниясы» 
АҚ. Жамбыл облысында – «Жамбыл 
электр желілері» ЖШС. 

Астанада –  «Астана-Аймақтық Электр-
желілік Компаниясы» АҚ. Ақмола облы-
с ында – «К/кшетау Энерго» ЖШС мен 
«Ақ мола АЭК» АҚ. Абай облысында – 
«Бір ік кен энергосервистік компания» 
АҚ. СҚО-да –«Солтүстік Қазақстан 
Электржелілік Тарату Компаниясы» АҚ. 
Маңғыстау облысында – «Маңғыстау 
/ңір лік электржелілік компаниясы» АҚ. 
ШҚО-да – «Біріккен энергосервистік 
Компания» АҚ. БҚО-да – «Батыс 
Қазақстан-АЭК» ЖШС. Алматы қаласы 
мен облысында – «Алатау Жарық Компа-
н ия сы» АҚ. Қызылорда облысында – 
«Қыз ыл орда электр желісін тарату 

компаниясы» АҚ. Атырау облысында – 
«Атырау Жарық» АҚ. Шымкент пен 
Түркістан облысында – «Оңтүстік Жарық 
Транзит» ЖШС.

– Электр энергиясын беру, жеткізу, 
сату функцияларын бір компанияда бірік-
тіру – энергия жүйесін басқаруды айтар-
лықтай жақсартады, әрі оның тиімділігін 
арттырады. Инфрақұрылым мен қызмет 
к/рсетуге кететін шығындарды азайтады, 
тұтынушыларды тұрақты және үздіксіз 
жаб дықтауды қамтамасыз етеді. Мұндай 
тәсіл неғұрлым үйлесімді және жедел 
жүйені құруға мүмкіндік береді. Бұл әсіресе 
энергия тапшылығы күшейіп келе жатқан 
жағдайда жеткізілімдердің сенімділігін 
қамтамасыз ету үшін /те маңызды, – 
деп дәйектеді аталған комитет ма-
мандары. 

Олардың айтуынша, нарыққа қатысу-
шы лар ды лицензиялау және реттеу сайып 
келгенде, ашықтықты жақсартады, жосық-
сыз бәсекелестік тәуекелдерін азайтады 
және мемлекет бақылайтын әділ тарифтік 
сая сат арқылы баға тұрақтылығын қамтама-

Егер оларды жойса, қаншама шартты 
қайта бекітуге, автоматты есептеу жүйесін 
қайта баптауға тура келетіні қиынсынды. 
Бірақ ақыры депутаттардың бедел-мысы 
басып, министрге депутаттық бастаманы 
қолдауға тура келді. Осылайша, делдал-
дардың шашбауын к/тергендер тізе бүкті. 
О баста қарсы болғанын, аса қызу айтыс-
талас /рбігенін Энергетика министрі 
Ал ма садам Сәтқалиев растады. 

– Ақыр соңында біз депутаттардың 
пози циясын қабылдадық. Бүгінде Үкімет 
бұл салада тәртіп орнату шараларын 
қабылдап жатыр. ЭЖҰ-лар 2004 жылғы 
реформа кезінде бәсекелестікті дамыту 
мақсатында құрылды. Ол кезде елде электр 
қуаты артылып жатты. Профицит болған 
кезде нарық тетіктері жұмыс істейді. Сол 
кезде ЭЖҰ-лар электр қуаты құнының 
т/мендеуіне үлес қосты. Gйткені ЖЭО-
лар мен электр стансаларының /ндірген 
электрін тұтынушыға жеткізуде /зара 
бәсекелесті. Кейінгі жылдары жағдай 
түбегейлі /згерді, қазір бізде электр энер-
гиясы тапшы. Дефицит болған жерде 

нар ық жұмыс істемейді, реттеу іске 
қос ыла ды. Қатаң реттеу жағдайында 
осынша к/п ЭЖҰ-ға деген қажеттілік 
қалмады, – деді Энергетика министрі.

Оның мәліметінше, 2024 жылы 150 
энергиямен жабдықтаушы ұйым (ЭЖҰ) 
болыпты. Оның тек 35-і мемлекет тарапынан 
реттелген. Қалғаны не Үкіметке, не антимо-
нополиялық органға бағынбаған екен. 

ТИІМДІ ҮЛГІ ТАҒЫ ІЗДЕЛЕДІ

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фрак-
циясының мүшесі Дүйсенбай Тұрғанов 
2004 жылы энергетикада ахуал күрделі 
болғанын еске салды.  

– Электрі үшін ақысы уақытылы түс-
пеген соң электр стансалары инвестициялық 
бағдарламаларын, ж/ндеу жұмыстарын 
орындай алмай жатты. Тіпті к/мір, отын 
сатып ала алмады. Себебі сол кезде де 
электр энергиясын жеткізу, тарату, /ткізу 
функциялары АЭК-тердің қолында шо-
ғырланды. АЭК-тер /зіне түскен қаржыны 
т/л қажеттіліктеріне шығындады, екінші 
кезекте ғана берілген электр қуатына 
т/леді. Біз сол кезде электр энергетикасы 
туралы заңды әзірлегеннің бірі болдық. 
Заң жүзінде электрді жеткізу мен сату-
жабдықтау функцияларын б/лу туралы 
шешім қабылданды, – деді Д.Тұрғанов. 

Соның нәтижесінде, АЭК-терге – электр 
жеткізу, ЭЖҰ-ларға – сату берілді. Депутат 
бұл функциялардың қайтадан жалғыз АЭК 
қолында шоғырлануы жекеменшік аймақтық 
электржелілік компаниялардың «супер-
монополистке» айналуына соқтырмай ма 
деп алаңдайды. Тұрғановтың пікірінше, 
оның орнына энергиямен жабдықтаушы 
ұйымдарды қа таң реттеп, оларға табыс-
тылық-рента белділіктің шекті нормасын 
бекіткен, мем лекеттік бақылауды күшейткен 
ж/н еді.

Энергетика министрі А.Сәтқалиев 
«қуат үшін т/лемнің қайтадан уақытылы 
т/ленбеуінің, тұтынушылардан жиналған 
қаржының жекеменшік АЭК-тер қолында 
ш/гіп қалуының үлкен қаупі барын» 
жасырмады. Gйткені АЭК-тер де т/л 
/ндірістік бағдарламаларын қаржы-
ландыруы қажет, олар қаржыдан тарығады. 

Сондықтан елдің бас энергетигі бұл 
жаңа модельдің қаншалықты тиімді жұмыс 
істейтінін бақылайтындарын жеткізді. 
Бұл – /тпелі кезең ретінде қарастырылатын 
к/рінеді. Егер болашақта атом электр 
стансалары салынып, энергетикада про-
фицит туындаса, Үкімет салада бәсеке-
лестікті дамыту және нарықтың барынша 
тиімді моделін құру мәселесіне қайта 
орал атын болады. Қазіргі реформа – қуат 
тапшылығы жағдайында елді электр энер-
гиясынсыз қалдырмаудың, оның тарифтерін 
шектен тыс шарықтатып жібермеудің 
амалы ғана екен.

САЛАНЫҢ ЖАЙЫ
САН ТАРАУ

сыз етеді. Енді тұтынушылар барлық 
мә  селені шешу үшін бірыңғай операторға 
жүгіне алады. 

ДЕЛДАЛДЫ НЕГЕ МИНИСТРЛІК 
ҚОРҒАШТАДЫ?

Айтпақшы, «Жылу энергетикасы 
туралы» заңы жобасының Мәжіліске 
Энер гетика министрлігі енгізген бастапқы 
нұсқасында «энергиямен жабдықтаушы 
ұйымдарды» (ЭЖҰ), яғни делдалдарды 
тегіс тарату туралы талап болмапты. Оны 
депутаттар енгізді. Себебі делдалдар ештеңе 
/ндірмейді. Депутаттар ЭЖҰ-лардың 
/т кен кезеңде жалпы сомасы 100 миллиард 
теңге табыс тапқанын айтады.

Алайда депутаттардың ұсынысына 
әуелде Энергетика министрлігінің сарап-
шылары да, елдің бас энергетигі Алмасадам 
Сәтқалиев те қарсы шықты. Дәлелі санал-
уан: қаптаған ЭЖҰ-лардың энергетика 
сала сында бәсекелестікті дамытатынын, 
қуат /ндірушілер мен оны сым-желі ар-
қылы жеткізушілерді тұтынушыларымен 
байланыстыратынын айтты. 

Осы 150 делдал компанияны жойса, 
қаншама адам жұмыссыз қалатынын, 
елдің тұрмысы т/мендейтінін де ескертті. 

Электр энергетикасы саласында кезекті 
реформа жүріп жатыр. Еліміз бойынша 
100-ден көп делдал компания жабылды. 
Энергиямен жабдықтаушы ұйымдар 
жаппай таратылды. Алайда электр 
қуатына жолай үстемеақысын қосып, үлесін 
асап келген өнімсіз делдалдар 
нарықтан кеткенімен, ел күткендей, 
сарапшылар айтқандай, электр құны сол 
бойы арзандамады. Керісінше, қарапайым 
қазақстандықтар тарифтердің күрт 
көтерілгеніне шағымданады. Сонда бұл 
реформа не үшін қажет болды?

Үкіметтің хабарлауынша, 16 қаңтардан бастап 
экспортқа фитосанитариялық сертификаттар беру 
толығымен тоқтатылды. Бағаны тұрақтандыру үшін 
картопты экспорттауға алты айға тыйым салу туралы 
шешім қабылданды. Шектеу ЕАЭО елдеріне (Ресей, 
Беларусь, Қырғызстан, Армения) әсер етпейді, бірақ 
экспорт қатаң бақыланады.

Қайрат БАЛАБИЕВ, 
Мәжіліс депутаты:

ТҰРАҚТАНДЫРУ 
ҚОРЛАРЫНАН 
ҚАЙЫР ЖОҚ

Картоп қымбат тай-
тыны осыдан шамамен 
екі ай бұрын белгілі болған. 
Gйткені Ресей федера-
ция сы картопты сыртқа 

шығармай жауып қойды. Негізінен, Ресей картобын 
Gзбекстан сатып алатын еді. Биыл Ресей картоп 
сатпай қойған соң, /збек кәсіпкерлері біздің Павлодар 
мен Қарағанды облысындағы қоймада жатқан 
картопты алдын ала сатып алды. Сол кезде-ақ елдегі 
картоп бағасы /се бастаған еді. Кәіпкерлер де, Үкімет 
те мұны білді. Бірақ Үкімет ешқандай шара қа-
былдамады. Lуелі жағдайды бақылауда ұстап, Үкімет 
картопты сатып алып, қоймаларда сақтауы керек 
еді. Ал қазір Үкімет ештеңе істей алмайды, баға 
қым баттай береді.

Меніңше, картоп бағасын түсіретін бір ғана жол 
бар. Қазір Пәкістанда картоп шықты, сол жақтан 
арзан сатып алып, Қазақстан нарығына құю керек. 

Солай ғана арзандатуға болады. Біздің Үкімет алдын 
ала шара қолданбайды да, әбден болары болған соң 
ғана әрекетке к/шеді. Бірақ бір к/терілген баға қайта 
түспейтіні әу бастан белгілі. Қымбатшылыққа қарсы 
әлеуметтiк маңызы бар азық-түлiк тауарларының 
бағасын тұрақтандыру шеңберiнде облыстарда 
тұрақтандыру қоры бар. Олар картоп қорын сақтап 
қойып, бағаны реттеуі керек еді. Бірақ бізде барлығы 
алдау, к/збояушылық. 

Мақсат ХАЛЫҚ, 
экономист:

ШАРУАНЫҢ ЕҢБЕГІ 
БАҒАЛАНБАЙЫНША, 

Б&РІ БЕКЕР

Бұл бірінші рет болып 
отырған жағдай емес. 
Кар топ та, сәбіз де бір 
уа   қыттарда қатты қымбат-

таған. Үкімет к/бінесе соңғы бағамен, базардағы 
бағамен күресетіні бар. Костюм шалбармен барып, 
базарды аралап, мынау баға неге /сіп кеткен дегендей 
болады. Бұл – бағамен күрестің ең әлсіз жолы. Ондай 
қадам Үкімет үшін сын деп айтар едім. Негізінен 
салдармен емес, себеппен күресу керек. 

Бағаның /су себебі шаруалардың қызметімен 
ұштасады. Оларға дер кезінде тұқымды жеткізіп 
беру қажет. Мысалы, биыл кейбір аймақтарда топан 
су болды, соның салдарына қатысты Үкімет 
қаншалықты қадамдар жасады? Бір кездері қуаңшылық 
болды, сол кездерде Үкімет не істеді? Шаруаларға 

табиғат жағдайына т/теп беретіндей тұқым берілді 
ме? Сосын қойма мәселесі де үлкен сұрақтың 
бірі. 

Екінші – делдалдар мәселесі. Нарықтық 
экономикада делдалдар болмау керек деген қағида 
жоқ болу керек. Бірақ елімізде делдалдар тым к/п. 
Ол жерде эксплуатацияның болуы, қаржылық 
алаяқтықтың орын алуы, бағалардың тым жоғарылауы. 
Шын мәнінде, егістікте еңбектеніп жүрген шаруа 
/німін /те т/мен бағаға сатады. Ал қалада базардағы 
баға 10 есе жоғары болса,  қандай әділеттілік 
бар? 

Үкімет араласпайтын кезде араласып, араласатын 
кезде араласпай қоятын жағдайлар бар. Үкіметтің 
араласатын жері делдалдардың бағаны асыра к/теретін 
кезі, солармен жұмыс істеуі керек. Баға келісімі 
болып жатса, орындалмаса жазалау керек. Егер 
монополистер болса, олармен күресуі керек. Үкімет 
негізінен шаруаға жағдай жасау, шаруаның /німімен 
нарықтың арасындағы, базардың арасындағы 
логистиканы қамтамасыз ету, тізбекті құру мәселесін 
шешуі керек. Міне, Үкімет осыған дұрыс жауапты 
болса, бағалардың барлығын реттеуге болады деп 
есептеймін. Реттеу деген мәселеде мынадай ұғымды 
айтқым келеді, бағаны шарықтатпай, белгілі бір 
дәрежеде шаруа да /зінің еңбегінің құнын алатындай 
және тұтынушы үшін де әлдеқайда т/мен баға ұсына 
алатындай жағдай жасауға болады. 

Самат Сұлтанов, 
жеке кәсіпкер:

ДЕЛДАЛДАРДЫҢ 
ТІРЛІГІ – ШАРУАНЫ 

ҚАНАУ

Мұның бәрі Үкіметтің 
агро саясатты дұрыс жүргізе 
ал мауынан болып жатқан 
дүние. Lйтпесе, шаруа-
лары мыз /з еліміздің ішкі 

нарығына жететін картопты /н діре алады. Lрі қарай 
соны үйлестіру  –  Үкіметтің жұмысы.

Бағаны құбылтатын арадағы делдалдар соны да 
қадағалауы керек деп ойлаймын. Мысалы, біздің 
ауылда 1 келі жылқы еті 2 100 теңге, ал Астанада 
3 500 теңгеден сатылып жатыр. Жол шығынына  200-
300 теңге қосқанның /зінде әрі кетсе, Астанада жылқы 
еті 2 500 теңге шамасында сатылуы керек еді. Шаруа 
/німін тікелей сата алмайды. Міне, к/рдіңіз бе, біздегі 
делдалдардың тірлігі –  шаруа еңбегін қанау. Бұл 
қарапайым халықтың қалтасына ауыр тиіп жатыр. 
Осының бәрін Үкімет қатаң бақылауға алса, бізде 
нанның да бағасы арзан болады. Қадағалау болмаған 
жерде баға осылай шарықтап кете береді. 

Дайындаған Тілекгүл ЕСД&УЛЕТ

Елімізде картоп бағасы қымбаттады. Соңғы аптада өндіру-
шілер ұсынған картоп бағасы 170-тен 270 теңгеге дейін өсті. 
Ал Алматы мен Астанада бір келі картоп 455-500 теңгеге 
сатылып жатыр.

КАРТОП КЕТТІ
САУАЛ – БІЗДЕН

ҚЫМБАТТАП...ҚЫМБАТТАП...
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ИМПОРТҚА Т�УЕЛДІЛІК – 
БАСТЫ ПРОБЛЕМА

Еліміздің агронеркәсіп кешені 
(А�К) әлеуеті жоғары екеніне қарамастан, 
тұқым шаруашылығы бағытында әлі де 
болса импортқа қатты тәуелді боп қалып 
отыр. Мәселен, дәнді және бұршақ 
дақылдарына қажеттілік 2 миллион 
тоннаға жетті десек, оның ішінде майлы 
дақылдар бойынша 87 мың тонна, мал 
азықтық дақылдары бойынша 23 мың 
тонна, картоп бойынша 289 мың тонна, 
осы қажеттіліктің 30%-ынан астамын, 
кей жағдайда 90%-ға дейін, Қазақстан 
шетелден алдыру жолымен жауып отыр. 
Тарқата айтқанда, дәнді дақылдар 
бойынша 30-40%, майлы дақылдар 
бойынша 70-80%, ккніс бойынша 
90% тәуелді. 2022 жылы тұқым сатып 
алуға шамамен 39 миллиард теңге 
жұмсалған екен, ал оның 62%-дан астамы 
шетелге кеткен.

Аталған мәселені шешу үшін Мем-
лекет басшысының тапсырмасымен 
Үкімет «2024-2028 жылдарға арналған 
Қазақстанның ауыл шаруашылығы 
дақылдарының селекциясы мен тұқым 
шаруашылығын дамыту жніндегі ке-
шенді жоспарын» бекіткен екен. Құжат 
заңнамалық және нормативтік базаны 
жетілдіруді, сондай-ақ селекция және 
тұқым шаруашылығы субъектілерінің 
материалдық-техникалық базасын 
жаңартуды кздейді. Ондағы шаралардың 
ішінен аталған бағытты дамытуға тікелей 
жауапты Ұлттық аграрлық ғылыми-білім 
беру орталығының вертикалды инте-
грацияланған агротехнологиялық хабқа 
айналдырылғанын атап туге болады. 
Былтыр осы трансформациялау аясында 
Qazaq Tuqym ғылыми-ндірістік селек-
циялық-тұқым сіру консорциумы 

құ  рылды. Консорциум құрамына еліміздің 
солтүстік ңірлерінде орналасқан 
ҰАҒББО-ға еншілес 12 ұйым кірді. Жаңа 
ұйым құрудағы негізгі мақсаттардың 
бірі – Қазақстанның әртүрлі табиғи-
климаттық жағдайларында отандық 
ғалымдар жасаған сорттарды сынақтан 
ткізу және іріктеу.

«Qazaq Tuqym консорциумы фер-
мерлерді жоғары сапалы және сұрыпты 
отандық тұқымдармен қамтамасыз ете 
отырып, Қазақстанның сімдік шаруа-
шылығына жаңа серпіліс әкелмек. Жаңа 
ұйым арқылы алдағы уақытта ғалымдар, 
тұқым сірушілер мен селекционерлер 
арасында серіктестік нығая түспек. 
Консорциум аясында демонстрациялық 
полигондар құрып, фермерлерге жаңа 
сорттардың мүмкіндігін крсету жоспар-
ланып отыр. Осылайша, элиталық 
тұқымдардың клемі ұлғаятын болады. 
Ауқымды жұмыстардың нәтижесінде 
2030 жылға дейін шетелдік импорттан 
мүмкіндігінше арылып, отандық тұқымды 
қолдану 80%-ға жетуі мүмкін», – делінген 
ҰАҒББО баспасз қызметі таратқан 
хабарламада.

«Ұлттық аграрлық ғылыми-білім 
беру орталығы» Коммерциялық емес 
Акционерлік қоғамы агронеркәсіптік 
кешенінің инновациялық дамуына 
жәр демдесу мақсатында 2015 жы-
лы құрылған болатын. Жарғылық капи-
талы «Сә кен Сейфуллин атындағы Қазақ 
агро техникалық университеті» АҚ, 
«Қазақ ұлттық аграрлық университеті» 
КеАҚ және «Жәңгір хан атындағы Батыс 

Қазақстан агротехникалық университеті» 
КеАҚ-ның акцияларын 100 пайыз аудару 
есебінен құралды. ҰАҒББО-ға 23 ғы-
лыми-зерттеу институттары, 7 тәжірибе 
шаруашылығы, 7 селекция стансасы, 
Қазақстанның барлық ңірін қамтитын 
4 сервистік компания қарайды. Орталық 
мақсаты – ғылым-білімді ндіріспен 
интеграциялау, зекті терең академиялық 
шешімдерден ғылыми әзірлемелер 
даяр лау және оны коммерцияландыру.

ҒЫЛЫМ ЖАҒЫНАН 
ЖЕТІСТІК К�П

Еліміздің тұқым шаруашылығында 
ғылыми жағынан мін жоқ. 2015 жылдан 
бастап Ұлттық аграрлық ғылыми-білім 
беру орталығы мен оның еншілес 
ұйымдары 686 ғылыми жоба әзірлеген, 
оның 465-і сімдік шаруашылығы 
саласында. Соңғы сегіз жылда ғалымдар 
тұқымдардың 326 сорты мен будандарын 
сіріп шығарған, олардың 37%-ы дәнді 
дақылдар. Барлық сорттар мемлекеттік 
сынақтан тіп, мемлекеттік тізімге 
енгізілген. Қазірдің зінде елімізде 284 
сертификатталған оригинал және эли-
талық тұқым ндірушілер жұмыс істейді, 
селекциямен 27 мамандан дырылған 
мекеме айналысады.

«Бұл бағытта биыл 90 жылдық 
мерейтойын атап тетін Қазақ егіншілік 
және сімдік шаруашылығы ғылыми-
зерттеу институты (ҚешҒЗИ) жетекші 
рл атқаруда. Институт стресс-фактор-
ларға тзімді және бәсекеге қабілетті 
сорттар мен будандар жасаумен, сондай-
ақ органикалық егіншілікті дамытумен 
айналысады. ҒЗИ ғалымдары осы уа қытқа 
дейін 650-ден астам сорттар мен будандар 
жасап шығарды, оның 206-сы аудан-
дастырылған. Қазір элиталық тұқым 
сіретін шаруашылықтармен серіктестік 
мәселесіне ерекше кңіл блінеді. Мә-
селен, Алматы облысында осындай 9 
шаруашылықтың тртеуі Қазақ егіншілік 

және сімдік шаруашылығы  ҒЗИ-мен 
тығыз байланыста жұмыс істеп отыр. 
Алайда кптеген шаруа әлі күнге дейін 
сортты жаңартумен айналыспайды 
немесе шығу тегі белгісіз тұқымдарды 
сатып алады. Бұл мәселені шешу үшін 
институт жыл сайын фермерлерді оқыту 
және жаңа технологияларды енгізу үшін 
демонстрациялық алаңдар әзірлеп тұра-
ды», – дейді ҰАҒББО басқарма тра-
ғасының орынбасары Ержан Айнабеков.

Оның айтуынша, еліміздің тұқым 
шаруашылығын дамытудағы маңызды 
қадам 2023 жылдың қазан айында 
ҚешҒЗИ базасында жоғары сапалы 
тұқым ндіру орталығының ашылуы 
болыпты. Мұнда тұқымдар бес сатылы 
тазартудан және калибрлеуден теді. 
Сондай-ақ биыл шведтік ThermoSeed 
жабдығы арқылы тұқымдарды сұрыптау 
және термиялық ңдеу бойынша ндіріс 
орнының құрылысы басталған. Тұқым-
дарды ңдеудің органикалық әдістерін, 
оның ішінде қыша ұнтағы мен тимьян 
майы сияқты табиғи қосылыстарды 
қолдануды енгізу жоспарлануда. Ендігі 
бір жетістік – биыл жоғары нәтиже 
крсеткен «Таймас», «Дамсинская 2017» 
сұрыптары астық нарығындағы танымал 
сорттардың қатарына енді, сондай-ақ 
«Алтай-1» күздік бидайы және «�скемен» 
күздік қара бидайлары жақсы крсеткішке 
ие болды. Отандық селекцияның тұ-
қымдары фермерлер арасында үлкен 
сұ ранысқа ие. Мысалы, Қарағанды 
об лысында егіс алқаптарының 99%-да 
отандық тұқым егілді.

«Қазақ егіншілік және сімдік ша-
руашылығы  ҒЗИ жыл сайын 1 500 
тон надан астам дәнді масақ дақылда-
рының тұқымын, 300 тонна дәнді-жемшп 
және 100 тонна дәнді-бұршақты дақыл-
дарын, сондай-ақ жүгері, мақсары және 
жемшп дақылдарының тұқымын н-
ді реді және ткізеді. Қазақстандағы егіс 
алқаптарының 80 пайызын отандық 
тұқыммен қамту мақсатында ҰАҒББО 
14 мың тонна суперэлиталық тұқым 
н дірді. Алдағы екі жылда бұл клемді 
40 мың тоннаға жеткізу жоспарлану-

да», – дейді траға орынбасары Ержан 
Тоқтасынұлы.

Траға орынбасары қабылданған 
шаралар сынақтардың екi-үш жылы 
iшiнде республиканың қандай да бiр 
аймағы үшiн неғұрлым қолайлы сорттар 
мен будандарды iрiктеуге мүмкiндiк 
беретінін айтады. Сынақтармен қатар 
осы сорттардың маркетингі бойынша 
жұмыс жүргізілетін болады. Нәтижесінде, 
кепілдендірілген нім алу үшін қатаң 
сақталуы қажет сорттарды пайдалану 
бойынша ұсынымдар әзірленбек. Бұл 
Қазақстанның тұқым шаруашылығы 
саласын жаңа, анағұрлым жоғары дең-
гейге шығаруға мүмкіндік береді.

75-80%-ы 
ШЕТЕЛДЕН КЕЛЕДІ

Қайталап айтсақ, ғылым жағынан 
тұқым қорын жинауда мін жоқ, негізгі 
проблема – шаруашылық жұмыстарында. 
Оның ішінде де дәнді және бұршақ 
дақылдар бойынша жұмыстар едәуір 
жолға қойылған болса, жеміс-ккніс 
шаруашылығы ақсаңқырап тұр. Келесі 
бір ҒЗИ – «Қазақ жеміс-ккніс ша-
руашылығы ғылыми-зерттеу институты-
ның» басшылығы күнделікті үйімізде 
жеп отырған сәбіз, қызылша, пияз, 
қияр, қызанақ, кортоп, қауын-қарбыз, 
асқабақ сынды жеміс-жидек, ккніс-
тердің барлығының тұқымын шетелден 
алдырып отырғанымызды айтады.

«Қазір ең үлкен проблема – жеміс-
ккніс тұқымдарының ндірісі. Мысалы, 
қазір Қазақстанда 150 мың гектар 
шамасында ккніс егіледі, 110 мың 
гектар шамасында бақша дақылдары 
егіледі. Осы алқаптарға тұқымдардың 
жалпы қажеттілігі 450 тонна шамасында. 
Оған 10% сақтандыру қорын қоссақ, 
500 тоннадан асып кетеді. Міне осы мен 
айтып отырған клемнің 75-80%-ы 
шетелден импортталады. �зімізде нді-
рілетін тұқым үлесі 20-25%. Ал кейбір 
дақыл түрлері бойынша, мысалы қы-
рыққабат, яки капустаны алайық, шет-
ел дік тұқым үлесі 90-95%-ды құрайды. 
Біз сзбен айтқанда, біз те тәуелді 
бо лып отырмыз», – дейді «Қазақ жеміс-
к кніс шаруашылығы ғылыми-зерттеу 
институтының» басқарма трағасы, 
ауыл шаруашылығын дамыту ғылымының 
академигі Теміржан Айтбаев.

Оның сзінше, осы тұқымдарды 
сатып алуға кейбір есептеулер бойынша 
берісі 10 млрд, арысы 15-20 млрд теңгеге 
дейін қаражат кетеді екен. Бұл қарайған 
ақша шетел асып жатыр деген сз. �йт-
кені олардың бағасы отандық тұқым-
дардан 5-15 есе қымбат және шаруа 
қо жалықтары үшін те тиімсіз. Қаржы-
сы ның кбі тұқымға кетіп қалады. 
Отан дық тұқымдар аз болғандықтан 
олар шетелден сатып алуға мәжбүр. Ал 
түптеп келгенде ол шығын соңғы німнің 
зіндік құнына әсер етіп, бағасын 
қымбаттатады.

«Ал енді отандық тұқымдар неге 
жоқ. Себебі қазір Қазақстанда бақша 
німдерін сіретін бір де бір тұқым 
шаруашылығы жоқ. Кеңес кезінен келе 
жатқандары жабылып, тарап тынды. 
Жаңасы құрылған жоқ. Бұрын Қазақстан 
зін-зі қамтамасыз етіп қана қоймай, 
жеміс-ккніс тұқымдарын экспортқа 

да шығаратын еді. Жамбыл облысының 
Қордай ауданында «Талапты» деген, 
Алматы облысында «Рассвет» деген 
ірі-ірі шаруашылықтар болды. Солардың 
бәрін жоғалтып алдық. Сондықтан қазір 
біз зіміздің тұқым шаруашылығымызды 
құрмасақ, шетелге тәуелді боп қала 
береміз», – дейді ол.

Айтуынша, елімізде ккніс да қыл-
дарының 50%-ы жеке бау-бақша иелері 
сатады. Базарларда, срелерде кретін 
түрлі қаптамадағы тұқымдардың барлығы 
дерлік шетелдікі. Соған сәйкес, саты-

лымда отандық сұрыптар те аз. Бірақ 
оны кбейтетін мүмкіндіктеріміз зор. 
�йткені Қазақстан бойынша кортоптың 
зінің 60 будандық сорты бар. Ккніс 
бақша дақылдарының пияз, сәбіз, 
қызылша, тәтті бұрыш, қызанақ, баялды, 
аскк сынды тағы да басқа 30 түрі бо-
йынша 150-ге жуық отандық сұрып бар. 
Қазақстан ғылыми-зерттеу жағынан з 
потенциалын сақтап қалған, соңғы 30 
жылда Қазақстан ғалымдары 250-ден 
астам сорт түрін ойлап шығарды, оның 
180-200 түрі аудандастырылған. Мәселе, 
тұқым шаруашылығының жолға 
қойылмағанында.

«Елімізде кортоп бойынша 15 шақты 
тұқым шаруашылығы бар, бірақ басқа 
жеміс-ккніс бақша німдері бойынша 
жоқ. Ал осы шаруашылықты ашып 
дамыту үшін ең біріншіден, республи-
калық бірыңғай тұқым жүйесі құрылуы 
керек. Бізде бақша егістік алқаптары 
Түркістан, Жамбыл, Алматы, Жетісу 
облыстарында те кп, Павлодар, Абай, 
Қызылорда тағы басқа облыстарда да 
жақсы дамыған. Бірақ осы облыстардың 
барлығында да тұқым шаруашылығы 
жоқ. Оны құру үшін мемлекеттік қолдау 
қажет. Lрбір ңірде облыс әкімдерінің 
араласуымен, Ауыл шаруашылығы 
министрлігінің қолдауыменен ірі-ірі 
кәсіпорындар құрылып, олар аккреди-
тациядан тіп, арнайы статус берілуі 
керек. Оларға материалдық-техникалық 
база жасақтап, үлкен-үлкен қамба, қойма 
ұйымдастыруға кмектесу қажет. Тұқымды 
алу үшін әуелі німді жинау, одан соң 
оны тазалап, аршып, ңдеу, сақтау керек. 
Осылардың бәріне лизинг бола ма, суб-
сидия немесе жеңілдетілген несие бо ла 
ма, қолдау крсету қажет», – дейді ауыл 
ша руашылығын дамыту ғылымының 
ака демигі Теміржан Ерқасұлы.

Алдағы уақытта «Қазақ жеміс-ккніс 
шаруашылығы ҒЗИ» Тұқым шаруашы-
лығы орталығын құруды жоспарлап 
отыр екен. Осы салада мамандандырылған 
ғылыми-зерттеу институты ретінде сол 
орталықта бірегей оригинал сұрып пен 
«Суперэлита» сортын жасап шығуды 
мақсат етуде. Одан соң оны Қазақстанда 
таратар болса, німділік пен сапа да 
ктерілмек. Осылайша, әр ңірде ори-
гинал сұрып, суперэлита және бірінші-
екінші репродукциялы тұқым шаруа-
шылығы жүйесі қалыптасатын болады. 
Оның артықшылығы тұқымды тазалау 
жұмыстары орталықтындырылған 
тәсілмен ҒЗИ базасында жүзеге аспақ. 
Тағы бір ұтар тұсымыз – импорт тұ-
қымдардан құтыламыз.

ЖАЗЫЛҒАН ЖАЙДЫҢ 
ЖАҢҒЫРЫҒЫ

Тұқым шаруашылығы мәселесін 
ор талық деңгейінде де, аймақтар бойынша 
да біздің газетіміз ұдайы ктеріп отырады. 
Мәселен, осыдан 3 жыл бұрын ҰҒАББО-
ның бұрынғы басқарма трағасынан 
сұхбат алып, кп нәрсенің басын ашып 
сйлескен болатынбыз. Міне, содан 
бергі аралықта да шаруашылық мәселе-
сінде кп ештеңенің згермегенін кріп 
отырмыз. Сол кезде айтылғандай, оның 
басты себебі – соңғы 30 жылда елі мізде 
тұқым ш а руашылығына дұрыс кңіл 
блінбегенінде. Қазақстанда ешқандай 

да агро ғылымға қатысты, тұқым се лек-
циясына байланысты саясат болмады. 
Жыл сайын мұнша бидай тұқымын, 
мұнша жүгері әлде картоп тұқымын 
тапсырсын деген жоспар талап етілген 
жоқ. Мемлекет нақты міндет қоймаған 
соң бұл мәселені нарық зі реттеуге 
кі рісті. Ал нарық бірінші кезекте бизнеске 
тиімді жолды іздейтіні белгілі. Олар тл 
тұқым шарушылығын жолға қойып, 
шығынға батқаннан грі, шетелден 
әкеле салғанды қолайлы крді. Со ның 
салдарынан им порт қа те қатты тәуелділік 
пайда болды. Бұл бірінші кезекте баға 
қымбат шы лығына әкелетінімен қауіпті. 
Сол кезде сұхбаттасымыз Дархан Бал-
панов кп нәрсенің басын ашып айтқан 
болатын.

«Ра сын айтқанда, бізде бұған дейін 
Тұқым саясаты жнінде Доктрина бол-
маған еді. Тіпті, стратегия да жоқ болды. 
Тұқым шаруашылығын сонау тоқсанын-
шы жылдары мем л екет нарыққа, яки 
бәсекелес ор таға итере салды да, мұның 
салдары осындай болды. Ал басқа елдер 
бұ ған те мұқият қарап отыр. Ресейде 
здерінің Доктринасы бар. 2030 жылға 
қарай 85 пайызға дейін тұ қым здерінен 
шығуға тиіс деген. Белоруссия да осындай 
құжатқа ие. Ал �збекстанда тұқым 
шаруашы лы ғы орталығы бар. Ал бізде 
осы ның бірі де жоқ. Сондықтан да бізге 
стратегия құрып, Доктрина қабыл дап, 
осы күрделі мәселемен шындап айналысу 
керек. Егер кешенді түрде бағдарлама 
қабылданса, онда мен айтып отырған 
ішкі проблемалар зінен-зі-ақ шешімін 
табар еді. Оған әлі де кеш емес. �йткені 
қазір геосаяси ахуал те күрделі болып 
тұр. Бұрыннан қалыптасқан логис тика 
бұзылып жатыр. Егер бұлай кете берсе, 
бір уақытта зге елдер мен қатынас үзіліп, 
тіпті шетелден әкелетін тұқымды да 
әкеле алмай қалуымыз мүмкін. Ал бұл 
дегеніміз – німсіз қалып, аштық туындау 
қаупі бар дегенді білдіреді», – деген 
болатын ол.

Айтуынша, тұқымдарды сұрыптаудың 
мол нім алуға қосатын үлесі 30-70%-ға 
дейін жетеді. Бұл ғылыми тұрғыда сан 
мәрте дәлелденген аксиома. Бүгінде 
климаттың згеріп бара жат қанын 
ескерсек, ғылыми селекция ның маңызы 
арта түскені анық. Тіпті, азық-түлік 
қауіпсіздігін сақ тау мен ауыл шаруа шы-
лығын да мытудың белгілі бір елеулі 
дең гейде шешім табуы – тұқым шаруа-
шылығы мен селекцияға, технологиялар 
мен жер ңдеуге байланысты.

«Бүгінде Қазақстанда ауыл шаура-
шылығы німдерін егетін 23 миллион 
гектар егістік жер бар. Олардың былтыр 
15,8 миллио нына дәнді дақыл, 3 мил-
лионына майлы дақылдар, 3,4 миллио-
нына жемдік шп, 125 мыңына қант 
қы зылшасы, мақтасынды техникалық 
німдер, 164 мыңына ашық топы раққа 
егілетін ккніс, 198 мыңына картоп 
және тағы да басқалар егілген. Еліміздің 
селекция жүргізу ісін дегі жетістіктері 
туралы айт қанда, бұл тізілімде жалпы 
алғанда ауыл шаруашылығы німдерінің 
2 728 сорты тіркелген. Олардың ішін де 
839 сұрып отандық, 1 830 сұрып шетелдік 
және 59 сұрып шетел дік термен бірлесе 
отырып шығарылған селекция. Біздің 
орталықтың ен ші лес ұйымдары осы 
уақытқа дейін ауыл шаруашылығы 
нім дерінің 550-ден астам таза сорты 
мен будан дарын жасап шығарды. Олардың 
ішінде 162 сұрып пен 155 гибридке елі-
мізде және шетелдерде егін ндірі сіне 
шығаруға рұқсат берілген», – деген еді 
з сзінде химия ғылымдарының канди-
даты Дархан Серікұлы.

Иә, расында да, тұқым шаруашылы-
ғында проблема әлі де болса кп. Lрине, 
бір-екі жылда ештеңе түзеліп кете қой-
масы белгілі. Сонда да болса тұқым 
ша руа шылығымен айналысатын компа-
ниялардың аз болып, импорттың ушығып 
тұрғаны, мұның түптеп келгенде ғылыми 
жетістіктерімізді жоққа шығарып тұрғаны 
кінішті-ақ! Бәлкім расында да Доктрина 
қабылдайтын уақыт келген болар...

ТҰҚЫМ ШАРУАШЫЛЫҒЫНДАҒЫТҰҚЫМ ШАРУАШЫЛЫҒЫНДАҒЫ

ТҮЙТКІЛ
Нұрлан ҚОСАЙ

Бүкіл әлемдеٶтұқымменٶқамтамасыз ету – мемлекеттің азық-түлік 
қауіпсіздігін сақтаудағы маңызды стратегиялық міндеті. Бірақ Қа-
зақстан тәуелсіздік алғалы, өкінішке қарай, ауыл шаруа шылығы 
өнімдерінің тұқымын импорттаушы ел болып қалып отыр. Бұл 
мәселеге осыдан екі жыл бұрын Мемлекет басшысының өзі на-
зар аударып, нақты тапсырмалар берген болатын. Ендеше содан 
бері не өзгерді? Ұлттық аграрлық ғылыми-білім беру орталығы-
ның (ҰАҒББО) трансформациясы не берді? Бұған дейінгі пробле-
малар қалай шешімін табуда?

Қазір ең үлкен проблема – жеміс-көкөніс тұқымда-
рының өндірісі. Мысалы, қазір Қазақстанда 150 мың 
гектар шамасында көкөніс егіледі, 110 мың гектар ша-
масында бақша дақылдары егіледі. Осы алқаптарға 
тұқымдардың жалпы қажеттілігі 450 тонна шамасын-
да. Оған 10% сақтандыру қорын қоссақ, 500 тоннадан 
асып кетеді. Міне осы мен айтып отырған көлемнің 
75-80%-ы шетелден импортталады. Өзімізде өн-
дірілетін тұқым үлесі 20-25%. Ал кейбір дақыл түр-
лері бойынша, мысалы қырыққабат, яки капустаны 
алайық, шетелдік тұқым үлесі 90-95%-ды құрайды. 
Біз сөзбен айтқанда, біз өте тәуелді болып отырмыз
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КӨЗАЙЫМ

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Оған �.Мәмбетовтің к�зін к�рген аға 
буын �кілдері мен автордың әріптестері 
және Шекара академиясының бастығы 
генерал-майор Павел Поливанов пен ҰҚК 
Академиясының бастығы саясаттану 
ғылымдарының докторы генерал-майор 
Ахат Мұқашев қатысты.

 Іс-шараны 1 факультетке қарасты 5 
арнайы кафедрасының ұжымы ұйым дас-
тырды. Айта кету керек, кітап авторы – 
аталмыш кафедраның профессоры, фи-

лософия ғылымдарының докторы, 
про фес сор Күмісбала Молтобарова.

Салтанатты кешке қатысқан қонақтар 
шара басталмас бұрын тақырыпқа қатысты 
режиссер �.Мәмбетов жайлы түсірілген 
видеороликті тамашалады. Шекара ака-
демиясының бастығы, генерал Павел 
Константинович: 

«Философия ғылымдарының докторы, 
профессор Күмісбала Молтобарованың 
Халық қаһарманы, КСРО-ның, Қазақ КСР 

Халық әртісі, Мемлекеттік сыйлықтың 
лауреты профессор �зірбайжан Мәмбетовтың 
тұлғасы мен шығармашылығына арналған 
атты кітаптың тұсаукесерін �ткізіп жатырмыз. 
Бұл кітап Қазақстан Республикасы Мәдениет 
және ақпарат министрілігінің «Мәдениет 
және �нер саласының бәсекеге қабілеттілігін 
арттыру, қазақтың мәдени мұрасын сақтау, 
зерделеу және насихаттау» бағдарламасы 
аясында жарық к�рген. Бүгінде кітап елі-
міз дің барлық мемлекеттік кітапханалары 
мен мемлекеттік мекемелеріне таратылған. 
Бұл кездейсоқтық емес, �йткені қазіргі 
жағ  дайда гуманизм идеяларының терең 
дағ  дарысымен сипатталатын жағдайды тү-
сіну ерекше маңызды. Қазіргі қоғамда барған 
сайын жойылып бара жатқан кейбір жеке 
дәстүрлер немесе әлеуметтік тұтастық эле-
менттері дүниедегі сана мен �зіндік сана 

тәжі рибесін білдіретін гуманистік дәстүрдің 
тіліне айналды. =йткені ол клас сикалық 
мәдени формациялардағы «Меннің» онто-
логиялық сабақтастығын қамтамасыз етті. 
Мұндай жағдайды бірінші болып шығар-
машылық адамдары ғана түсінеді. Мәдени 
ортада мұндай тұлға қазақ режис сурасының 
хас шебері атанған �зірбайжан Мәмбетов 
болды. Оның талантының жұл дызы баяғыда-
ақ к�теріліп, театр к�кжиегінде берік орын 
алып, еліміздің аумағынан тыс қары жерлерге 
де жетті. Ол атағы жағы нан ғана емес, �з 
ұлтын шынайы сүйгендіктен де халық әртісі 
атанды. Оның бар мұрасы режиссерлік қол-
таңбасы саханада ғана емес, к�рермен жү-
регінде де �шпес із қал дыр ғаны ақиқат», – деді.

Иә, елінің ықылас-пейіліне б�ленген 
�зекеңнің �нер саласындағы атақ-даңқы 
қандай биік болса, елі үшін отқа түсуге 

даяр тұрған қайраткерлік тұлғасы да 
санамызда жаңғырады.

Сол бір жылдары Қазақстанда театр 
біткеннің аузында жүретін, күні бүгінге 
дейін үлкендердің жастарға аңыз ертегі 
айтқандай майын тамызып, болмыс, бітімін, 
шығармашылық әлеуетін жыр ғып айтып 
отыратын екі тұлғасы болса соның бірі – 
�зірбайжан Мәдиұлы Мәмбетов. Ол қойған 
спектакльдер бұл күнде қазақ театр �нерінің 
тарихына алтын әріптермен жазылып қалды.

=з кезегінде Қазақстан журналистика 
академиясының академигі, мәдениеттанушы, 
«Алаш» халықаралық сыйлығының лауреаты, 
«Құрмет» орденінің иегері, сыншы �лия 
Б�пежанова:

 «Мен кітапты қуана-қуана оқып шық-
тым. Кітап �те объективті, әсерлі болып 
шығыпты. Бәлкім автордың �зінің осы 
адамға деген әсерлі к�зқарасы болғандықтан 
шығар. Расында, �зірбайжан Мәмбетовтің 
к�рнекті шығармашылығы еліміздің 
режиссура деңгейін бұрын-соңды болмаған 
жетістікке, биіктікке жеткізді. �рбір к�рер-
меннің жүрегіне ұмытылмас әсер қалдыратын 
оның театрландырылған қойылымдары 
аншлагпен �тетін. Оның кино саласындағы 
еңбектері Қазақстан кинемотографиясының 
алтын қорына кіреді. Ол керемет талантты 
жұмыс істегенде қажымас қайратты бол-
ғанымен, қиын тағдырлы адам еді», – деді.

 Иә, қазақ театр �нері – �зірбайжан 
Мәмбетовтің үлкен еңбегі. Ол �зінің бар 
ғұмырын театр саласына қызмет етуге сарп 
етті. =з ісінің шебері, кемеңгер режиссердің 
талантынан шабыттанатын �скелең ұрпақ 
оны әрдайым есіне алып бағалайтын болады. 

Жанат ЖАБЫРБЕКОВ,
ҚР ҰҚК Шекара академиясының 

баспас�з хатшысы

NETFLIX: 
ЕНДІ ҚАЗАҚТАР ОЙНАЙДЫ

Әлемге танымал кино түсіретін алпауыт компаниялардың бірі – амери-
калық Netfl ix. Онлайн кинотеатрдың өнімдері қазір әлемнің 20-дан 

астам тіліне аударылады. Мұны неге айтып отырмыз? Себебі осындай 
әйгілі компаниялардың назары бүгінде қазақстандық актерлерге де 

түсіп отыр. Атап айтқанда, былтыр қазақ киносы үшін табысты әрі 
тың жаңалыққа толы жыл болды. Қазақтың екі бірдей қызы Алтынай 
Нөгер бек пен Дина Тасболатова және актер-каскадер Олжас Тоғым-
бет Netfl ix-тің шақыртуына ие болды. Одан бөлек, биылٶNetfl ix-тегі 
танымал жобалардың авторлары елімізде Алтын Орданың негізін 
қалаушыٶЖошы хан туралыٶсериалٶтүсірмек. Бұл қазақ киносының 

әлемдік кинонарықта өзінің орнын айшықтай бастағанын көрсетеді.

«ЖОШЫ ХАН» – 
�ЛЕМ НАЗАРЫН АУДАРАТЫН 

АУҚЫМДЫ ЖОБА
Бүгінгі қазақ киносының ауқымы ке-

ңейіп, к�рермен аудиториясы жыл сайын 
артып келеді. Одан б�лек, отандық актерлерге 
беделді, танымал кинокомпаниялар түсіретін 
фильмге ұсыныс та жиі түсіп жатыр. Бұған 
дейін шетелдің бірқатар фильмдерінде 
кейіпкерлерді сомдаған актерлер енді 
Netfl ix-ке шықты. Тіпті, бұл компания 
Жошы хан туралы сериал түсіретінін мә-
лімдеген болатын. Атаулы жоба Dara Пре-
зиденттік бастамалар қоры мен Karga 
Seven Pictures компаниясының бірлесуімен 
жүзеге асырылады. Қазақ даласында іргесі 
қаланғанына 800 жыл толып отырған Жошы 
ұлысының тарихи кезеңіне, Жошы ханның 
тарихи образына негізделген фильм әлемге 
қазақтың ұлан-ғайыр даласын танытуда 
айрақша р�л атқарады. 

«Жобаның мақсаты – Қазақстанның 
ше жіресінде із қалдырған к�шпелілердің 
жер үшін күрестегі �мірін, дипломатиялық 
қарым-қатынасын, мәдени мұрасын к�рсету. 
Жошы ханның �міріне арналған фильм 
алты сериядан тұрады. Сериал бұл дәуірді 
шынайы және әсерлі түрде жеткізеді. Сце-
нарийге қазақстандық тарихшылар мен 
халықаралық сарапшылар кеңес береді. 
Жоба тек шайқас к�ріністері мен сарай 
интригаларын к�рсетіп қана қоймай, ұлы 
хандар тұсында �мірі қалыптасқан қарапайым 
адамдардың тағдырын ашуға ұмтылады, 
сонымен қатар Алтын Орданы байлық пен 
күштің орталығы ретінде ғана емес, халықтар 
мен мәдениеттерді біріктірген �рке ниет 
ретінде к�рсетеді. Алтын Орда тарихы 
 ха лық  аралық аудитория мен дистрибью-
тор лар тарапынан үлкен қызығушылық 
туғы зуда. Жаңа телехикая әлемнің түк  пір-
түк пі рінен к�рерменнің назарын ауда ратын 
ауқымды жоба болады деп күтілу де, – дейді 
Dara Пре зиденттік баста малар қорының 
баспас�з қызметі.

Қор мәліметінше, телехикаяны әзір-
леушілер Жошы Ұлысын, Алтын Орда 
та рихын, к�шпелі халықтардың және 
қазақ тардың мәдени құндылықтары мен 
�мір салтын толық зерттеді. Жошы ханның 
тұлғасы, оның тарихи образы суреттелетін 
сериал ұлттық киноның тарихи жанрын 
тағы бір жаңа деңгейге к�термек. Мұндай 
жобалар қазақ мәдениетін, оның �ткені 
мен қазіргісін жан-жақты к�рсетуге әбден 
септігін тигізуі мүмкін. 

– Айтпақшы, бұл фильм Plano a Plano 
компаниясы мен отандық UMAI-
FILM бірлескен жобасы аясында түсіріліп 
жатыр. Кинодағы есімім – Анар, лагерь 
маңында тұратын ауылдың тұрғыны. 
Туысқандарға жанашырлық танытып, к�мек 
к�рсетуге тырысып жүретін әйел бейнесі. 
Қазір түсірілім жүріп жатыр. Алаңдағы 
ахуал дәл Қазақстандағыдай. Мұндағы 
ерекшелік – артық жұмыстың істелмеуі. 
Яғни, кино түсіруді жұмыс деп емес, ләззат 
алудың бір жолы деп қабылдайды екен. 
Байқағаным осы. 

Актердің барлығы кәсібилігін, қабілетін 
барынша к�рсетіп жатыр. Бұл жобаға 
талантты, танымал, кәсіби біліктілігі жоғары 
испан актерлері жұмыла кірісіп жатыр. 
Сондай-ақ операторлық құрам әйгілі 
«Снежное братство» фильмі үшін «Оскар» 
сыйлығын алған. Естуімше, осы операторлық 
құрамның режиссермен алғашқы жұмысы 
екен. Сондықтан әр тарап та үлкен 
қызығушылығын к�рсетуде. Бұл – испандар 
үшін тарихи әрі қымбат кино. =йткені 
испандықтардың тағдырын баян ететін 
үлкен туынды болмақ. Бастан кешкен ауыр 
кезеңде қазақтар қол ұшын берді. Ол кезде 
қазақ халқы барлығына құшағын кеңінен 
жайды ғой. Мигель Анхель Вивас бір 
әңгімесінде маған: «Анар Рейес үшін Отан» 
деп еді. Анар – Отан-ана, Жер-ана, туған 
жердің бейнесі, осындай жиынтық бейне. 
Кино барысында менің сахналарым к�п 
емес. �йтсе де, мен шығатын әр сахна �те 
маңызды. Сондықтан �зіме жүктелген 
образды режиссер ойлағандай экранда 
к�рсетуге тырысамын, – деді А.Н�гербек. 

Netflix түсіретін әйгілі жобада қазақтың 
үш актері �нер к�рсетеді. Бірі ресейлік 
кинода да бірқатар р�лді сомдаған Дина 
Тасболатова – қазақ әйелінің адалдығын 
ту еткен әйелдің бейнесі, Айсұлу есімді 
кейіпкердің образын алып шықпақ. Ал 
Испаниядағы қазақ жігіті Фараби Аққо-
зовтың Ораз бейнесі – сол кездегі қазақ 
интеллегенциясы. Айта кету керек, тү-
сірілім тобының арасында М.Лермонтов 
атындағы мемлекеттік академиялық орыс 
драма театрының актері Сергей Уфимцев 
те бар.

Қазақ киносы – қазақ тарихы. Ертеңгі 
күнге бүгіннен естелік. Мұндай естелікті 
түсіруді қолға алған Netfl ix-тің жобалары 
да қазақ мәдениетінің, тарихының сақ-
талуына үлкен үлес қосып, қазақ киносының 
әлемге танылуына зор мүмкіндік ашады. 

далады. Кино жобасы осыдан 5 жыл 
бұрын басталғанымен, түсірілім жұ-
мыстары енді жүзеге асып жатыр. Ис-
па нияның Бильбао қаласына аттанған 
актриса Алтынай Н�гербекке хабар лас-
қанымызда, қазір түсірілімнің қызу жүріп 
жатқанын, �зінің кинодағы образы ту-
ралы айтып берді.

– Бізде «Бақ шаба ма, бап шаба ма?» 
деген әдемі тәмсіл бар ғой. Дәл осы жоба 
мен үшін с�зсіз бақ болды. Негізі, бұл жоба 
2019 жыл басталған, бірақ сәті енді келген 
екен. Алғашқы кастинг, әдеттегідей бірнеше 
кезеңнен �ткен, сол кастингтен �ткенім 
туралы хабар келген. Сол кездегі қуанғаным 
бір б�лек. Бірақ арада біраз уақыт �тіп, 
байланыс болмай тағы жауап күтіп қалдым. 
Байқасам, кастинг екінші рет тағы жария-

ланыпты. Ол кезде театрдағы әріптесім 
к�мектесіп, менің кастингке жолдайтын 
видеомды түсіріп берген. Бұл кездегі кас-
тингтен де �тіппін. Екінші кезеңі онлайн 
форматта �тті. Нәтижесінде, міне шақырту 
алып, қуанып отырмын, – дейді актриса.

Түсірілім жұмысы 2,5 айға жоспарланған. 
Фильмнің ерекшелігі – жобаның қазақ-
стандық және испандық кинемато графтар-
    дың бірігуінен жасалуы. Алтынай Н�-
гербектің айтуынша, фильм сюжеті Карлагта 
қалған адамдардың тағдырын, олардың 
тұрмыстық жағдайын к�рсетеді, сондай-
ақ адамның қадір-қасиетін сақтау жо-
лындағы күресі туралы баяндалады. 

Жобаның мақсаты – 
Қазақстанның шежіресінде 
із қалдырған к�шпелілердің 
жер үшін күрестегі �мірін, 

дипломатиялық 
қарым-қатынасын, 

мәдени мұрасын 
к�рсету. 

NETFLIX-тегі 
ТҰҢҒЫШ ҚАЗАҚ ҚЫЗЫ

Бұған дейін отандық кино талай бе-
лестерді бағындырып, жеңіс қоржынын 
толтырып келген еді. Оған бірқатар ха-
лықаралық кинофестивальдерде жүлделі 
орынға ие болып, үздік киноның қатарынан 
к�рінген режиссерлік жұмыстар дәлел. 
Алайда Netfl ix-ке шақырылған, дүниежүзіне 
танымал кинокомпаниялардың жобасына 
қатысқан отандық актерлер жайлы к�п 
ести бермейтінбіз. Бүгінде қазақ кино на-
рығының ауқымы кеңейіп, кино актерлер 

отандық киномен ғана шектеліп қалмайтын 
дәрежеге жетті. Қалибек Қуанышбаев 
атындағы қазақ ұлттық музыкалық драма 
театрының әртісі, танымал актриса Алтынай 
Н�гербек Netfl ix-ке шақырылған тұңғыш 
қазақ қызы атанып, белгілі фильмдердің 
авторы, испандық режиссер Мигель Анхель 
Вивастың «Перемирие» La Tregua жоба 
аясында түсірілетін кинода қазақ әйелінің 
р�лін сомдайды. Аталған фильм испан 
халқының тарихи тағдыры мен тұрмысын 
к�рсетеді және қазақ халқы арасындағы 
достық, жанашырлық сезімі ерекше баян-

ӘЗІРБАЙЖАН МӘМБЕТОВ ФЕНОМЕНІ

2025 жылдың 16 қаңтарында ҚР ҰҚК Шекара академиясының 
акт залында бүкіл саналы ғұмырын театр және кино өнеріне 
арнаған тума талант, Кеңес Одағының Халық әртісі, Халық қаһар-
маны Әзірбайжан Мәмбетов туралы қазақ тілінде жазылып, орыс 
тіліне аударылған «Феномен режиссера Азербайжана Мамбето-
ва» атты кітаптың тұсау кесері өтті.
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АЙМАҚ

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Біз тілге тиек етіп отырған жоба – Orda 
Glass ltd серіктестігінің жылдық қуат ты-
лығы 197,1 мың тоннаны құрайтын та-
бақ ша шыны �ндіру зауыты. Кәсіпорын 
2022 жылдың қазан айында «Қа зақ стан-
дықтардың әл-ауқатын арттыруға бағыт-
талған тұрақты экономикалық �су» ұлттық 
жобасы аясында жүзеге асырылған еді.

Алғашында ісі ілгері баспай, сиыр-
құйымшақтанып кеткен кәсіпорын уақыт 
�те келе жұмысын жүйелі түрде жолға 
қойғандай болды. Десек те, ел ішінде 
зауыттың келешегіне деген күмән әлі де 
сейілмей тұр. «'ндіріс орны не �ндіріп 
жатыр?» деген сұрақ к�птің к�кейінде 
тұрғаны жасырын емес. Осы орайда тиісті 
орындарға хабарласып зауыттың бүгінгі 
аяқалысын бағамдап к�рдік. 

Қызылорда облыстық Кәсіпкерлік 
және �неркәсіп басқармасының берген 
мәліметіне сәйкес, республикада алғаш 
іске қосылған ірі инновациялық зауытқа 
әу баста 42 млрд теңге к�лемінде шетелдік 
инвестиция тартылыпты. Зауыт мемлекеттік 
қолдау шарасы ретінде барлық инженерлік 
инфрақұрылыммен қамтамасыз етілген. 
Кәсіпорынға Қызылорда қаласындағы 
«'ндіріс» индустриялық аймағынан 50 
гектар жер телімі де берілген. 

Басқарманың ресми ақпаратына 
сәйкес, зауыт іске қосылғаннан бастап 
31,4 млн шаршы метр шыны �ндіргенін 
алға тартады. Бүгінде кәсіпорын �ндірілген 
�німнің 70 пайызын ішкі нарыққа, 30 
пайызын 'збекстан, Қырғызстан, Тә-
жікстан, Грузия және Ресей елдеріне 
экс порттап жатса керек.

«Бүгінде кәсіпорынның аяқалысы 
к�з қуантады. Шығарылған шыны �німдері 
сапасына қарай әлемдік стандартқа сай 
деп айтуға толық негіз бар. Атап айтсақ, 
бүгінде зауыт 8 түрлі қалыңдықтағы шыны 
�ндіреді. Оның ішінде, �ндіріс орнында 

үлкен к�лемді және ауыр салмақты шыны 
табақшаларын, яғни �лшемі 6*3,2 м құ-
райтын «джамбо-стеклоларды» жинақтау 
үшін 4 робот қолданылады. Бұдан �зге 
�ңірге инвестициялар тарту, �ндірістік 
кооперацияны дамыту және жаңа жоба-
ларды іске асыру мақсатында – 2023 
жыл дың маусым айында Қызылорда 
об лысының әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың 
Қытай Халық Республикасына іссапармен 
барғаны белгілі. Соның нәтижесінде, 
былтырғы жылдан бастап құны 15 млн 
доллар тұратын, қуаттылығы жылына 
5 млн шаршы метрді құрайтын энергия 
үнемдейтін әйнек шығаратын кәсіп орын-
ның жаңа желісі де іске қосылды. Энергия 
үнемдейтін шыны �ндіру үшін зауыттағы 
жоғары сапалы М0+ маркалы шыны 
қолданылады», – делінген басқарманың 
ресми мәлімдемесінде. 

Былтырғы жылдың соңына таяу Ор-
талық коммуникациялар қызметінің 
ұйым дастыруымен �ткізілген брифингте 
облыс әкімі зауыт жанынан алдағы уақытта 
8 ілеспе кәсіпорын ашылатынын тілге 
тиек еткен болатын. Бұл тұрғыда басқарма 
тарапынан тиісті жұмыстар жүргізіліп 
жат қанын мәлімдеп отыр. Яғни, шыны 
за уыты оның айналасындағы ілеспе кә-
сіпорындарды дамытуға тың серпін бе-
ретінін алға тартады. Бұл тұрғыда қазірдің 

�зінде «Комфорт-1 KZ» серіктестігі �з 
�ндірісінде шыны зауытының �німдерін 
пайдаланады. 

Негізінен, аталмыш кәсіпорын 2017 
жылдан бастап заманауи және автомат-
тандырылған технологияларды қолдана 
отырып, уақыт пен климаттық тексеруден 
�ткен ең сапалы екіқабатты терезелерді 
және әйнектерді �ндіре бастаған. Қазір 
кәсіпорында 60 адам жұмыс істейді. Ал 
�ндірген �німдері Қазақстанның барлық 
�ңіріне жеткізіледі екен. Компания екі-
қабатты терезелердің 7 түрін шығарады.

Сол сияқты құны 5,5 млрд теңгені 
құрайтын «Шыңдалған шыны �ндірісін 
кеңейту және автомобиль шынысын 
�ндіру» жобасын іске қосу бастамасы да 
жоғары маңызға ие. Бүгінде аталмыш 
жобаға 4 гектар жер телімі де берілген.

Бұған қоса, қытайлық инвестор тара-
пынан алдағы уақытта 2 кезеңнен тұратын 
жаңа инвестициялық жобаны іске асыру 
күтілуде. Бұл тұрғыда бірінші кезеңде 
құны 5 млн АҚШ долларын құрайтын 
қуат тылығы жылына 200 мың тонна бо-
ла тын кварц құмын �ңдейтін цех салу 
к�зделген. Ал екінші кезеңінде құны 50 
млн АҚШ доллары болатын қуаттылығы 
тәулігіне 500 тонна күн фотоэлектрлік 
шы ны �ндіру желісін салу жоспарда тұр 
екен. 

«Алдағы уақытта �ндірістік коопе-
рацияны дамыту бағытында неміс бизнес-
қауымдастық �кілдерімен және ірі 
компанияларымен тиімді байланыстар 
орнатылды. 2023 жылдың маусым айында 
Германия Федеративтік Республикасының 
Президенті Ф.Штайнмайердің Қазақстанға 
іссапары аясында Астана қаласында �ткен 
бизнес-форумға облыстың арнайы де-
легациясы қатысқан болатын. Осы форум 
шеңберінде Medal Group GmbH, Horn 
Glass және Wehrhahn GmbH компания-
ларымен облыста тау-кен байыту ком-
бинаты, фиброцемент, газобетон және 
құрғақ құрылыс қоспалары �ндірістерін 

құру, сондай-ақ шыны кластерін құру 
аясында шыны б�телкелер зауыты жо-
баларын жүзеге асыру туралы меморан-
думдарға қол қойылды. Соның нәтижесінде 
құны 31 млрд теңге болатын Horn glass 
германдық технологиясымен Seven Riv-
ers Technologies ЖШС �німділігі жылына 
220 миллион б�телке шығаратын, шыны 
қалдығын қайта �ңдеу желісі бар �ндірісті 
іске асыруды жоспарлап отыр. Жобаны 
орналастыру үшін мемлекеттік қолдау 
шарасы ретінде Қызылорда қаласындағы 
индустриялық аймақтан жер телімі бе-
рілді», – деп мәлімдеді басқарма. 

Жалпы, басқарма тарапынан шыны 
зауытының жанынан құрылатын шынайы 
жобалардың әрбірінің �ңір экономикасын 
дамытып қана қоймай, шыны кластерін 
�ркендетуге тың серпін береріне нық 
се нім білдіріп отыр. Сонымен қатар ілеспе 
кәсіпорындар жаңа жұмыс орындарын 
құруға, �нім түрлерін ұлғайтуға, шетел-
дерден келетін тауарлардың орнын басып, 
отандық нарықты жоғары сапалы �нім-
дермен қамтамасыз етуге де мүмкіндік 
бе ретінін айтады.

Қалай десек те, елдің сенімін еселейтін 
бірегей жобалар жүйелі жүргізіліп, жер-
гілікті тұрғындардың жұмыспен қамтамасыз 
етілуіне мүмкіндік артса деген үміт басым. 
Халықтың басты тілегі – осы. 

Жақында мемлекеттік экологтар Қара-
ғанды қаласында оксидтің, азот диоксидінің, 
күкіртті ангидридтің, күкіртті сутектің және 
күйенің шекті рұқсат етілген концентрациясы 
артқанын анықтады. Сала мамандары 
Оңтүстік-шығыс, Майқұдық, Пришахтинск 
шағынаудандарында сараптама жүргізді. 

Экологтар мен Қазгидромет мамандары 
шамадан тыс к�беюі қолайсыз метеоро ло-
гия лық жағдайлармен, атап айтқанда, толық 
тыныштық пен температураның инверсия-
сымен байланысты деген қоры тындыға келді.

«Бұл табиғи құбылыс, онда биіктік 
�скен сайын ауа температурасы к�теріледі, 
нәтижесінде жоғарыдан келетін суық ауа 
массаларының қысымынан жылы ауа к�-
те ріле алмайды. Сонымен бірге жылжымалы 
к�здерден, пеш жылытудан және �нер-
кәсіптік кәсіпорындардан шығарындылар 
жоғары к�терілмейді, бірақ жердің бойымен 
таралады, нәтижесінде интенсивті дисперсия 
және сұйылту болмайды, бұл түтіннің пайда 
болуына себеп болады», – дейді Қарағанды   
облысы бойынша Экология департаменті 
басшысының орынбасары Айман Құлатаева.

Қала тұрғындары болса к�к түтінге 
қашанғы тұншыға береміз деп отыр.

'лшеу жұмыстары қалалардың ірі 
кәсіпорындарының санитарлық-қорғау 
аймағының шекарасында, сондай-ақ ор-
талық б�лігінде және тұрғын үй аумақтарында 
жүргізілгенін атап �ткен ж�н. Аспалы 
б�л шектер, күйе, азот оксиді және диоксиді, 
күкірт диоксиді және күкіртті сутегі үшін 
к�рсеткіштер алынды.

Кешкі уақытта жүргізілген экологиялық 
мониторинг кезінде ауадағы зиянды зат-
тардың шекті рұқсат етілген концен тра-
циясының асып кетуі тіркелді. Uсіресе, 
Майқұдық пен Пришахтинск қалаларының 
жеке сектордағы аудандарда ауаның 
ластанғаны тіркелді.

Сондай-ақ Экология департаментінің 
мамандары Саран қаласында атмосфералық 
ауаны аспаптық �лшеу жұмыстарын бірінші 
ықшамауданда, Саран к�шесінің бойында 
және автовокзалда жүргізді. Күкірт диоксиді, 
суспензия және күйе бойынша 1,1-4,4 
ШЖК-ден асуы тіркелді. Бұл аудандарда 
ірі �неркәсіп орындарының жоқтығы атап 
�тілді. 

Экологтардың мәліметінше, түтіннің 
пайда болуына қолайсыз метеорологиялық 

жағ дайлар әсер етті. Сондай-ақ түтіннің 
пайда болуына жеке сектордың ұзақ уақыт 
бойы жанатын жылыту қазандықтары, 
сапасыз отын, авток�ліктерді пайдалану 
және �неркәсіптік кәсіпорындардың шыға-
рындылары себеп екен-мыс.

Дегенмен Қарағанды мен Теміртау 
қалалары толық газбен қамтылғанда ғана 
түтіннен арыламыз деген үміт бар екендігін 
жасырмайды тұрғындар.

Алайда қала ішіндегі бірнеше шағын-
аудандарға газ тартылғанымен, мәселе 
толық шешімін таппаған сынды.

'йткені қазір құны 1 миллион теңгеден 
3 миллион теңгеге дейінгі газ жабдығын 
сатып алуды к�птің қалтасы к�термейді.

Тұрғындардың к�птеген шағымына 
қарамастан экологтар тұрғын ауданда артық 
деңгей табылмағанын алға тартады. Соңғы 
тексеруден бері тек аспан қараңғы болған-
дықтан, түтін к�рінбейді.

«К�к түтінге тұншыққан қала. Тыны-
сыңды кең алмақ түгіл, басыңды мұржаға 
тығып демалғандай боласың. Эколог ма-
ман дар ауаның ластанғанын «незна чи-
тельный», шу к�теретіндей емес депті. 
Uлеу меттік желінің түндігін желпілдеткен 
мә селе болса да, әсер етер түрі жоқ. Базардың 
жа нында к�зімізді бақырайтып қойып, 
бу дақ-будақ қошқыл қою түтінімен улап 
жат қан кәсіпорындар да бар. Шина жағып 
шу латты ғой осыдан екі-үш күн бұрын», –
дейді қарағандылық Ерзат Ермағамбет. 

Ал Теміртау қаласындағы �лшеу нә-
тижелері бойынша «Қармет» АҚ санитар-
лық қорғаудың солтүстік шекарасында 
күкірт диоксидінің 2,1 ШДК және қалқы-
малы заттардың 1,9 ШДК артық м�лшері 
анықталды. 

Теміртаудың экологиялық мәселесі 
оңбай тұр. Еліміздегі ең ірі металлургиялық 
комбинат құрыш қаланы к�к түтінге к�міп 
тастаған. Қолқаны қабар жағымсыз иіс пен 
«қара қар» осының айғағы. Бұл мәселе 
бұған дейін де талай мәрте жазылып, биік 
мінберлерден айтылған болатын. 

Қарағанды – серіктес қалалар мен 
Теміртауды жыл сайын к�к түтін басып, 
қолқа қабатыны бірнеше жылдан бері 
айтылып келеді. Uлі де бірнеше жылға 
со зылатынына «сенім» бар. 'йткені газ-
дандыру жұмыстары әлі аяқталған жоқ.

Сонымен видеодағы қыз бала кім? 
Осын дай жағдайға бала қалай жеткен? Бала 
қазір аман ба? Осы сұрақтарға жауап іздеп 
к�рдік. Instsgram, TikTok желілерінде мил-
лиондаған қаралым жинаған видеоға алғаш 
болып, дабыл қағып, пікір білдір гендердің 
қатарында Қазақстандағы Бала құқықтары 
ж�ніндегі уәкіл Динара Закиева да болды. 

Ол бұл оқиға бойынша Ішкі істер ми-
нистрлігі, �ңірлік уәкілдермен жұмыс істеп 
жатқанын хабарлады. «Емшінің кім екенін 
және баланың қайда екенін анықтадық. 
Ақпарат тексеріліп, барлық жағдай анық-
талып жатыр», – деді ол. 

Атырау облысы Полиция департаменті 
оқиғаның Атырау облысында болғанын 
растады. Алайда қыз бала – Алматы қала-
сының тумасы. Сондықтан істі Алматыдағы 
құқық қорғау органдары жүргізіп жатыр.

Желіде емшінің Атыраудағы мешіттердің 
бірінде имам болып қызмет атқаратыны 
туралы да ақпарат тараған болатын. Біз 
Атырау облысының бас имамы Алтынбек 
Ұтысханұлынан жағдайға байланысты 
түсінік беруін сұрадық. «Желідегі емші – 
Кейқуат Оспанов. Ол Атырау қаласында 
тұрады. Алайда Кейқуат Оспановтың имам 
болып қызмет атқаратыны туралы ақпарат 
шындыққа жанаспайды. Себебі ол 2009 
жылы екі ай уақыт Атырау қаласының 
орталық мешітінде күзетшілік қызмет 
істеген. Қазір де Кейқуат Оспановтың имам 
немесе молда ретінде ҚМДБ-ға ешбір 
қатысы жоқ», – деді ол.

Жалпы, жындар әлемі қиял-ғажайып 
па? Бұл туралы діндарлар не дейді? Атырау 
облысының Бас имамы Алтынбек Ұтыс-
ханұлынан осы мәселеге жауап беруін 
сұрадық. «Жындар к�бінесе лас және таза 
емес орындарда, айдала мен ш�л далада 
жүреді. Күн батқанда жер бетіне тарала 
бастайды. Алла Тағала қалауымен, олардан 
қорғану үшін пайғамбарымыз (с.ғ.с.) 
үйреткен таңғы және кешкі сүннет дұғаларды 
оқып жүру қажет. Құран Кәрімде: «Анығында, 
менің құлдарыма олардың үстінен сенде 
билік жоқ. Тек адасқандардан және саған 
ергендерге ғана (билік бар) деді» деп әмір 
етілгендей, шайтан Алла Тағаланы зікір 
етіп және құлшылық жасап жүрген адамға 
жақындай алмайды» деп нақтылады имам.

Даулы оқиғадан соң қыз баланың ана-
сы мен байланысудың сәті түсті. Есімін 
жа сы руды сұраған анасы бүлдіршін қызын 
ем шіге �зі ертіп апарғанын мәлімдеді. 
«Қы зым ның бұған дейінгі, осы даулы ви-
део дан кейінгі жағдайы туралы басқа емес, 
�зім жақ сы білемін ғой. Видео астына 
ком мен  та рий жазушылар зор лық туралы 
айтуда. Бі рақ қызымды емдеген кезде �зім  
ем шінің қасында отырдым. Және жағдай-
дың барлығын �з бақылауымда ұстадым. 
Қызыма қатысты ешқандай зор лық-зом-
былық болған жоқ. 

Кейқуат ағамыз Құран сүрелерін оқып, 
қызымды дертінен айықтырып берді. Біз 
бар   ғанда кезекте 200 шақты адам болды. 
Қан шама адамның ішінен жын шығарыл-
ды. Ме ніңше, мұндай емшілер қоғамға �те 
қажет. Жын әлемі ертегі емес. Бұл туралы 
қа сиетті Құ ран кітабында да жазылған. 

Құ    ранның с� зін ешкім жоққа шығара 
алмайды», – дейді ол. 

Десе де, жағдайдан кейін құзырлы 
органдар емшімен кездесіп, одан жауап 
алған. Атырау қаласында тұрғанымен, ел 
аумағында сапарға шығып, қызмет к�рсететін 
Кейқуат Оспанов �зінің халыққа пайдасы 
тиіп жатқанын айтқан. Видеодағы жағдай-
дың да Атырауда болған оқиға екенін 
растаған емші қыз баланың есімі мен тегін 
есіне түсіре алмаған. 

Медицина мамандары «жын кіру» деген 
ауруды психикалық ауытқу деп есептейді. 
Психиатр дәрігер Сапар Рахменшеев күнделікті 
практикада мамандардың мұндай ауруларды 
жиі кездестіретінін айтады. «Олардың белгіле-
 рі: қалыпты адамға тән емес әрекет жасау, 
�зімен-�зі с�йлесу, �зіне күтім жасамау. Кейде 
олар қолдарындағы заттармен басқа адам-
дарға зиян келтіреді. Бірақ адамдар на мыс-
танып, бізге келмей молдаларға барады. Ал 
молдалар емдей алмайды, сондықтан ақыр 
соңында бізге келеді», – деді Рахменшеев.

Сапар Рахменшеев бұл аурудың кейбір 
жағдайларында медициналық емнің тұрақты 
әсер бермейтінін де айтты. Алайда дұрыс 
дәрі-дәрмектерді уақтылы қолданған нау-
қастардың жағдайы айтарлықтай жақсарады.

«Бір науқасымыз бұл аурумен 17 жыл 
бойы ауырып келеді. Ол дәрілерді уақтылы 
қабылдайды, сондықтан асқыну болмайды. 
Бұл ауру тұқым қуалауы немесе ауыр жарақат 
нәтижесінде пайда болуы мүмкін. Сондықтан 
кез келген адам ұзақ уақыт бойы күйзеліске 
түсіп, ұйқысы бұзылса, мамандарға жүгінгені 
дұрыс», – деді психиатр маман.

'кінішке қарай, жалған алаяқ емшілерге 
алданып, тіпті �мірімен қоштасып жатқандар 
да жиі кездеседі. Осыдан біраз жыл бұрын 
Атырауда емшінің «емінен» кейін әйел 
адам к�з жұмған болатын. Шулы оқиғадан 
соң �зін «халық емшісі» атап жүрген адам 
бір жыл ға бас бостандығын шектеу түріндегі 
жазаға кесілген еді.

Түсініктірек болу үшін айта кетсек, 
оқиға Атырау облысы Махамбет ауданында 
болған. Емшінің «емінен» соң, мүгедек 
әйел к�з жұмған еді. Белгілі болғанындай, 
емшіге марқұм әйелді оның ұлы апарған. 
13 жыл бойы т�сек тартып жатқан әйелге 
дәрігерлер «полиартрит» диагнозын қойған.

Емдеу кезінде емші жәбірленушінің 
аяғын күштеп созып, қолын тізесіне тигізді. 
Науқас айқайлап, ауырсынып есін жоғалтқан. 
Сәлден кейін марқұмның баласы жедел 
жәрдем шақырған. Uйел адам Махамбет 
аудандық ауруханасында травматикалық 
шоктан қайтыс болған болатын. Бір қызығы 
сот барысында емші «емдеу» кезінде �зінің 
«артық» кеткенін мойындаған. 

Еске сала кетейік, қазір Атырау облысы 
Махамбет ауданындағы №4 әлеуметтік 
қызметтер к�рсету орталығында психикалық 
ауытқуға шалдыққан 300-ден астам адам 
ем алып жатыр. 

ШЫНЫ ЗАУЫТЫНЫҢ 
ҚАРҚЫНЫ ҚАЛАЙ?
Бұған дейін «Шыны зауыты қашан ашылады?» деген екіұшты 
пікір ел арасында қызу талқыланып жүрді. Олай дейтініміз, 
алғашқы кезден құрылысы даулы оқиғамен басталған алпа-
уыт кәсіпорынның келешегіне көпшілік күмәнмен қарады. 
Алайда мамандар тарапынан аталмыш зауыт республика бо-
йынша бірегей жоба екені айтылып келді. Себебі өндіріс ор-
нының өнімімен ішкі нарықты қамтамасыз етіп қана қоймай, 
шетелге тасымалдау жағы да жиі сөз болды. 

КӨК ТҮТІНГЕ ТҰНШЫҚҚАН ҚАЛА
Қарағанды мен Теміртау қалаларының тұрғындары көк түтінге 
тұншығуға мәжбүр. Жыл сайын айтылып, жазылып келе жатқа-
нымен экологтар сараптама жасаудан әрі аса алмай отыр. 

БҮЛДІРШІН ҚЫЗДАН «ЖЫН ШЫҒАРҒАН»

9 жасар қыз баладан жын шығарған емшінің видеосы әлеуметтік 
желіде ғана емес, тұтас қоғамда үлкен резонанс туғызды. Видео-
дан шыңғырып жылап жатқан қыз баланы екі ер адам байлап 
ұстап, емшінің сұрақтар қойып жатқанын көруге болады. «Балада 
қайдағы жын?», «Ата-анасы расымен «ертегіге» сеніп жүр ме?», 
«ХХІ ғасыр дейміз, бірақ санамыз тас ғасырында қалып қойған» 
деген бағыттағы пікірталас туғызған даулы видео оқиғаның Аты-
рауда болғанын айғақтайды.
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Соңғы жылдары Қазақстанда шаңғы спор-
тының танымалдығы артқаны мәлім. Ұлттық 
құрама спортшылары халықаралық деңгейде 
бір шама жетістікке жетіп, әлемдік аренада бәсе-
келестікке қабілетті екенін дәлелдеп келеді.

Мысалға алар болсақ, былтырғы жылдың 
21 қарашасында Щучьеде Шығыс Еуропа ку-
богы 'ткен еді. Аталмыш сайыста қазақстандық 
шаңғышылар спринтте барлық медальді жеңіп 
алды. Атап айтсақ, ерлер арасында бірінші 
орынды Святослав Матасов жеңіп алса, екінші 
орын Ильяс Исабекке, үшінші орын Виталий 
Пухкалоға бұйырды. 5йелдер арасында алтын 
медальды Тамара Эбель иеленді. Екінші орынға 
Мария Геращенко, үшінші орынға Анна Мель-
ник шықты. Жалпы, Қазақстан құрамасы алты 
медаль иемденген.

Кейінірек, Рукада 'ткен 5лем кубогы ке-
зеңінде спортшыларымыз орташа деңгейде 'нер 
к'рсетті. Күткеніміздей үлкен жетістікке жетпесе 
де, жалпы есепте к'рсеткіштерін жақсарт қаны 
рас. Аталмыш сайысқа Қазақстан атынан Наиль 
Башмаков, Федор Карпов, Олжас Климин, Свя-
тослав Матасов, Владислав Ковалев, Виталий 
Пухкало, Ернар Нұрысбеков қатысса, әйелдерден 
Дарья Ряжко, Надежда Степашкина, Камила 
Махмутова, Камила Елғазинова, Ангелина Шу-
рыга, Ксения Шалыгина 'з бағын сынаған еді.

Әсет ҚАЛИ  

9 орынға тұрақтаған. Оның нәтижесі 33:22.2 
құрады. Сондай-ақ Рё Хиросэ 33:31.4 нәтиже-
сімен 11-ші болып мәреге жеткен.

«Қытайдың қазіргі деңгейін тек Азия ойын-
дарында ғана к'реміз. Бұл құрама әзірге жұмбақ 
болып тұр. Олар күтпеген жерден алға озуы 
мүмкін. Универсиада нәтижелері арқылы белгілі 
бір болжам жасауға болады. Дегенмен олардың 
ұлттық құрамасына іріктеу қатаң болғандықтан, 
бұл елде биатлон жақсы дамып келеді», – деп 
атап 'тті Олимпиада ойындарының күміс жүл-
дегері Елена Хрусталева.

Иә, қысқы Азия ойындарында биатлоннан 
Қазақстан құрамасы басқа елдерге дес бермей, 
азулы қарсылас болып келе жатқанына біршама 
жыл болды. Жалпыкомандалық медальдар кес-
тесінде 19 алтынмен бірінші орында тұрғанымыз 
соның дәлелі. Бізден кейін Қытай 15 алтынмен, 
ал Жапония 11 алтынмен із жалғап келеді.

Құрамалар арасында айтарлықтай үлкен 
айырмашылық жоқ. Мысалы, Қазақстан жерін-
де 2011 жылы 'ткен Азиадада барлық бірінші 
орынды жеңіп алу мүмкін болмады. Қарсы-
ластарымыз жақсы 'нер к'рсетті, ал ерлер ара-
сындағы жеке жарыста барлық жүлделі орындар 
Жапония мен Қытайға бұйырды.

Lзге командалардың дайындығы туралы, 
әсіресе Қытай құрамасының деңгейі туралы 
нақты айту қиын. Олар 5лем кубогы кезеңдерін-
де сирек 'нер к'рсетеді, тек белгілі жарыстарға 
қатысады. Қытайлықтар к'бінесе жергілікті 
деңгейде дайындалады. Ал осы жылғы Азиада 
Қытайда 'теді, сондықтан олардың дайындығы 
'те жоғары болуы мүмкін.

2025 жылғы Қысқы Азия ойындарының ресми 
сайты Харбинде (Қытай) билеттерді сатудың 
басталғанын хабарлады. Ұйымдастыру коми-
тетінің мәліметінше, билеттерді ресми сайттың 
Tickets б'лімінде немесе арнайы билет платформа-
сы арқылы сатып алуға болады. Сондай-ақ WeChat 
қосымшасы арқылы да сатып алу мүмкіндігі бар.

Қазақстан Республикасы Тоғызқұмалақ спор-
ты федерациясы басшылығында өзгерістер 
болды. Федерация президенті болып Әкім 
Тұрсұн сайланды. Ал бұған дейін республи-
калық федерацияны басқарған қоғам қай-
раткері Әлихан Байменов ұйымның құрметті 
президенті болып бекітілді. Сонымен бірге 
Әлихан Байменов Дүниежүзілік тоғызқұ-
малақ федерациясы президенті қызметін 
жалғастырады.

Қысқы Азия ойындарында биатлоннан Қазақстан 
құрамасы басқа елдерге дес бермей, азулы қарсылас 
болып келе жатқанына біршама жыл болды. Жалпыкоман-
далық медальдар кестесінде 19 алтынмен бірінші орында 
тұрғанымыз соның дәлелі. Бізден кейін Қытай 15 алтынмен, 
ал Жапония 11 алтынмен із жалғап келеді.

Сондай-ақ қазақстандық шаңғышы Елена 
Коломина 10 шақырымдық еркін стильдегі 
жарыста қола медаль жеңіп алған болатын. Бұл 
жарыста 30:24.6 минут нәтижесімен жарыс қо-
жайыны Юки Кобаяши жеңімпаз атанған. Ко-
ломина жеңімпаздан 49.8 секундқа қалып қойды. 
Сонымен қатар қазақстандық классикалық 
стильдегі спринтте күміс медаль еншілеген еді.

Ал 2011 жылы Алматы мен Астанада 'ткен 
қысқы Азия ойындарын еске алсақ. Сол жылы 
Қазақстан құрамасы айтарлықтай үстемдік 
танытты. Шаңғы жарысынан отандастарымыз 
алты медаль жеңіп алды. Дәл осылай ұлттық 
құрама медальдар кестесінде бірінші орынмен 
жарысты аяқтады. Екінші орынға бес алтын 
медальмен Жапония құрамасы жайғасқан еді.

Ұлттық құрама бас бапкері Александр Батяй-
киннің айтуы бойынша, дәл қазір спортшылар 
іріктеу кезеңдеріне дайындалуда. Ал негізгі 
жаттығу кезеңі 22 қаңтарда Алматы қаласында 

Қазіргі кезеңде мұз үстінде 'тетін бес спорт 
түріне арналған билеттер қолжетімді: хоккей, 
конькимен жүгіру, шорт-трек, мәнерлеп сырға-
нау және кёрлинг. Ең қымбат билеттің бағасы 
800 юаньды (57 634 теңге), ал ең арзаны 120 
юаньды (8 645 теңге) құрайды. Кейбір спорт 
түрлері үшін әртүрлі баға санаттары ұсынылған.

Айта кетейік, шаңғы жарысы, тау шаңғысы, 
ски-альпинизмі, биатлон және фристайл-акро-
батика бойынша жарыстар шектеулі орындарға 
байланысты билетсіз 'теді.

Қорытындылай келе, биылғы жарыс бәсеке-
ге толы болмақ. Жапония, Оңтүстік Корея, Қытай 
құрамаларының спортшылары сақадай сай десек 
артық айтпаймыз. Ұлттық құраманың бас бап-
кері де мұны сеніммен ай тып отыр. Біздің спорт-
шыларға қысқы Азия ойындарына дайындалуға 
уақыт жеткілікті. Қазақстандық шаңғышылар 
аталмыш додада үздік нәтиже к'рсетеді де-
ген үмітіміз де жоқ емес. Бастысы, үміт үзіл-
месін!

АҚ ҚАР ҮСТІНДЕ
АЛТЫН ШАҢҒЫАЛТЫН ШАҢҒЫ

Кезеңнің қорытындысы бойынша, әйел дер 
арасында жеке жарыста 10 шақырым қашық-
тықта Дарья Ряжко 30:10.5 к'рсеткішімен 
59 орын ға жайғасып, қазақстандықтардың ара-
сынан үздік нәтиже к'рсеткен. Дәл осы сайыста 
ерлер арасында Наиль Башмаков к'зге түсті. 
Оның к'рсеткіші 25.42.1 болды. Дей тұрғанмен, 
ерлер арасындағы спринтте Святослав Матасов 
1/4 финалға дейін жетті. 

Шаңғы жарысынан Қазақстан құрамасы 
қаңтар айынан бастап дайындыққа кірісті. 
Оқу-жаттығу жиыны Щучье қаласында 'тіп 
жатыр. 5зірге тек кеңейтілген құрам ғана жария-
ланды. Құрамға Дарья Ряжко, Камила Елғазино-
ва, Ксения Шалыгина, Ангелина Шурыга, Анна 
Мельник, Святослав Матасов, Виталий Пухкало, 
Владислав Ковалев, Ернар Нұрысбеков, Фёдор 
Карпов, Олжас Климин, Константин Борцов, 
Наиль Башмаков, Дастан Қалыбеков кірді.

2017 жылы Соппорода 'ткен жарыста Қа-
зақстанның атынан Ринат Мухин топ жарған 
болатын. Бұл шаңғы жарысынан жеңіп алған 
жалғыз алтын медаль еді. Отандасымыз 15 шақы-
рым қашықтықта еркін стильде алтын медальға 
ие болды. Дәл осылай ол жапониялық Наото 
Баба мен Акира Лентингті басып озды. Мухиннің 
к'рсеткіші 41:25.3 құрады. Сергей Черепанов – 
т'ртінші, Николай Чеботько – бесінші және 
Ердос Ахмадиев алтыншы орынға тұрақтаған 
еді.

басталады. Негізгі к'шбасшыларға назар аудару 
маңызды әрине, бірақ осы жылғы Азия ойында-
рында барлық спортшылардың толықтай әле-
уетін ашуға мүмкіндігі к'п. 

Негізгі бәсекелестікке қабілетті құрамаларға 
келер болсақ. Басты қарсылас Қытай құрамасы 
екені анық. Себебі бұл жолы Азиада сол аймақ-
та 'теді. Бұл жағдай құрама спортшыларына 
сенімділік берері с'зсіз. Дей тұрғанмен, Жапония 
мен Оңтүстік Кореяны ысырып тастауға бол-
майды. Мысалы 2017 жылы 'ткен ойындарда 
Жапония құрамасының шаңғышылары керемет 
нәтиже к'рсетті.

Ал соңғы жылдары 'ткен 5лем кубогы ке-
зеңдерінде Жапония спортшылары Наото Баба, 
Рё Хиросэ, Харуки Ямасита бәсекеге қабілетті 
екенін дәлелдеді. Атап айтсақ, Наото Баба 254 
ұпаймен жекелей сында жалпы тізімде 31 орынға 
жайғасты. Сондай-ақ 2025 жылы 5 қаңтарда Ита-
лияда 'ткен жарыста Наото Баба масс-стартта 
10 шақырым қашықтық бойынша, еркін стильде 

Астанада 'ткен рес пуб-
ликалық федерацияның 
жи ын ында 5лихан Байменов 
осы күнге дейін ҚР Тоғыз-
құмалақ спорты федерац иясы 
вице-президенті қызметін 
атқарған 5кім Тұрсұнды 
фе дерация басшысы қызметі-
не ұсынды. Отырысқа қатыс-
қан 'ңірлік федерация же-
т ек шілері, тоғызқұмалақ 
қай раткерлері және федера-
ция басшылық құрамы 
ұсын  ысты қолдап, 5.Тұрсұн-
ды ҚР Тоғызқұмалақ спорты 
федерациясы президенті 
лауазымына сайлады. 

Айта кету керек, 5лихан 
Бай менов республикалық 
федерацияны 2004-2025 жыл-
дар аралығында бас қарды. 

Сондай-ақ бұл бас қосу да 
рес пуб ликалық фе дера цияның 
вице- президенттері лауазы-
мына Батырбек Құлекеев, 
Шолпан Қадырова, Мақсат 
Шотаев, Дәулет 5бдікәрімов 
сай ланды. Мақсат Шотаев 
вице-президенттікпен бірге 
Дүниежүзілік тоғызқұмалақ 
федерациясында бас хатшы 
қызметін атқарады. Федера-
цияның құрметті президенті, 
президент, вице-президент 
және бас хатшы қызметтері – 

қоғамдық негіздегі жұмыс. Ал 
Тоғызқұмалақ спорты федера-
циясы PR директоры лауазы-
м ына журналист Ришат 
Асқар бек ұлы тағайындалды.

Отырыс барысында фе-
дер а циясының құрметті 
пре зиденті 5лихан Байменов 
жинал ғандарға 2024 жылы 
атқарыл ған жұмыстар мен 
шаралар дың есебі бойынша 
ақпарат берді. Lткен жыл 
ұлттық зият  керлік ойынның 
ерекше даму жылы болғанын 
және V Дүниежүзілік к'шпен-
ді лер ойыны елдегі тарихи 
оқиға лардың бірі екенін атап 
'тті. Жыл қорытындысына 
сәйкес дәстүрлі жүздеген 
шарамен қатар, тың және ірі 
жаңалықтар мол болды.

Бұл шаралар Дүниежүзілік 
және Тоғызқұмалақ спорты 
федерациясы мен 'ңірлердегі 
тоғызқұмалақ федерация-
ларының, Туризм және спорт 
министрлігінің, Оқу-ағарту 
министрлігінің, Спортты 
қол дау қорының және жергі-
лікті әкімдіктердің, спорт 
бас қармаларының тығыз 
әр іп  тестігімен тоғызқұмалақ 
жанашырлары, демеуші кә-
сіпкерлердің қолдауы ар қа-
 сында жүзеге асырылды. 

ТОҒЫЗҚҰМАЛАҚҚА –ТОҒЫЗҚҰМАЛАҚҚА –

ООсы қыстың басты додасы сы қыстың басты додасы 
қысқы Азия ойындарына да  қысқы Азия ойындарына да  

санаулы күндер қалды. санаулы күндер қалды. 
Ұлттық құрамамыз соңғы Ұлттық құрамамыз соңғы 
дайындықтарын пысықтап дайындықтарын пысықтап 
жатыр. Бірқатар спорт жатыр. Бірқатар спорт 
түрлерімен қоса, шаңғы түрлерімен қоса, шаңғы 
спортынан да топ жаруға спортынан да топ жаруға 
мүмкіндік бар секілді. мүмкіндік бар секілді. 
Қалай десек те, «арық айтып, Қалай десек те, «арық айтып, 
семіз шыққымыз» келеді.семіз шыққымыз» келеді.

ЖАҢА БАСШЫЖАҢА БАСШЫ


